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Czy w Milanówku powstanie 
tunel?

Nocny pościg

\\\ MILANÓWEK 

Na początku ulicy 
Warszawskiej pojawiła się 
tablica z informacją, że tu 
planowana jest budowa tunelu 
pod torami PKP. Mieszkańcy 
nie mają wątpliwości:  
tunel w mieście jest  
potrzebny, ale czy na pewno 
powstanie i dlaczego akurat  
w tym miejscu? Tunel  planowany jest przy wjeździe do miasta od strony Warszawy

Pojazd zatrzymanego
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W Milanówku jest tylko jeden 
 przejazd dla samochodów na 

drugą stronę torów, czyli wiadukt znaj-
dujący się w centrum. Ulica Warszaw-
ska, przy której planowana jest budowa 
tunelu, biegnie właściwie przez całe 
miasto równolegle do torów PKP. To 
długa ulica. Tunel ma powstać na jej 
początkowym odcinku od strony, z któ-
rej do miasta wjeżdżają wracający m.in. 
z Warszawy czy jadący do Podkowy 
Leśnej mieszkańcy. 

\\\   Wiele hałasu o nic
Kiedy tablica informacja o tunelu 

pojawiła się przy Warszawskiej, miesz-
kańcy zaczęli dyskusję czy to możliwe, 
żeby w tym miejscu mógł powstać tu-
nel? Przypominali, że kiedyś był już taki 
pomysł związany z obwodnicą Grodzi-
ska Mazowieckiego i skróceniem drogi 
do autostrady, ale jego realizacja się nie 
powiodła. Myślą więc, że teraz może 
być podobnie, bo przecież z obu stron 
torów są tu domy. Co więcej, budowa 
tunelu wymagałaby wstrzymania ru-
chu kolejowego i ogromnych nakładów 
finansowych, a więc mówią, że znów 
będzie wiele hałasu o nic.

Jednak burmistrz Milanówka Piotr 
Remiszewski nie ma takich obaw. Jeśli 
chodzi o środki, to udało mu się dla 
miasta zdobyć wiele dotacji, a więc 
zapewne i środki konieczne na tunel 
także zorganizuje. To prawda, że wiele 
zależy od PKP, ale to także nie niepokoi 
burmistrza. Zwłaszcza że w jego oce-
nie nie ma wyjścia, ten pomysł musi 
się udać, bo jeśli tunel nie powstanie, 
w ciągu najbliższych dwóch, trzech lat 
miasto się zakorkuje. 

\\\   Nowe osiedla  
więcej samochodów

Kilka lat temu przy Warszawskiej, 
na jej końcu, czyli za wiaduktem po-

wstało nowe osiedle, którego miesz-
kańcy rano ruszają do pracy samocho-
dami, często jadą wiaduktem w stronę 
zjazdu na autostradę w Grodzisku Ma-
zowieckim. W godzinach porannych 
już dziś trudno przejechać na druga 
stronę torów. Tymczasem wkrótce na 
początku Warszawskiej ma powstać 
nowe osiedle mieszkaniowe. A to za-
powiada, że ilość samochodów w mie-
ście wzrośnie i to znacznie. Jak uczy 
praktyka, mieszkańcy podmiejskich 

miejscowości często mają nie jeden, ale 
nawet kilka samochodów na rodzinę. 
Tymczasem już dziś Milanówek w go-
dzinach porannych bywa zakorkowany, 
także dlatego, jak mówi burmistrz, że z 
wiaduktu nad torami w centrum Mi-
lanówka korzystają także mieszkańcy 
sąsiednich miejscowości, bo na drugą 
stronę można się dostać dopiero w 
Brwinowie właśnie tunelem.  

\\\   Jaki to ma być tunel
Tunel ma być zbudowany według 

tej samej zasady co tunele w Grodzi-
sku Mazowieckim i w Jaktorowie, mówi 
burmistrz. Jak bardzo są one użytecz-
ne, nie trzeba nikogo przekonywać. 
Nie tylko skracają czas podróży, ale 
także czynią ją bezpieczniejszą, gdyż 
przejazd np. ze szlabanami nigdy aż tak 
bezpieczny nie będzie. Dlaczego w tym 
miejscu? Właśnie z powodu odkorko-
wania miasta, czyli skierowania ruchu 
z dala od centrum. Domy nie będą w 
jego budowie przeszkadzać, zapewnia 
burmistrz, gdyż planowany wylot tu-
nelu ma się znaleźć na wysokości ulicy 
Czubińskiej, która nie jest tak gęsto za-
budowana. 

Dodajmy jednak, że dziś budowa 
tunelu jest w fazie planowania. 

                           
Tekst i zdjęcia Beata Pawłowicz

Czy w Milanówku 
powstanie tunel?

Mieszkańcy są za budową tunelu, ale wątpią, czy on powstanie

\\\ BRWINÓW 

Brwinów pozyskał 
dofinansowanie w wysokości 
prawie 800 tys. zł na pięć 
programów związanych  
z funkcjonowaniem gminy. 

Sejmik Województwa Mazowieckie-
go przeznaczył ponad 17 milionów 

złotych na inwestycje zaplanowane na 
terenach położonych na zachód od sto-
licy. Gminie Brwinów udało się zdobyć 
prawie 800 tys. zł na pięć programów 
ważnych dla lokalnej społeczności.

Pierwszy z nich, pod nazwą „Ma-
zowsze dla straży pożarnych”, umożliwi 
gminie zakup nowego ciężkiego samo-
chodu dla OSP Brwinów. Do pojazdu 
zostanie na stałe zamontowany sprzęt 
ratowniczo-gaśniczy. Wartość dofinan-
sowania to 150 tysięcy złotych.

Kolejny program, który zyskał 
wsparcie Sejmiku Województwa Ma-
zowieckiego to „Mazowsze dla so-
łectw”. Dzięki niemu w trzech wsiach: 
Biskupic, Owczarnia i Żółwin, powsta-
nie oświetlenie uliczne. Dodatkowo w 
Kaniach, dzięki funduszom, zmoder-
nizowany zostanie plac zabaw. Łączna 
kwota przeznaczona na program to 60 
tysięcy złotych.

O stworzeniu nowej siedziby Cen-
trum Organizacji Pozarządowych urząd 
gminy poinformował mieszkańców 
kilka miesięcy temu. Urząd powstanie 
przy ulicy Wilsona 2. Teraz, dzięki do-
finansowaniu z programu „Mazowsze 
dla lokalnych centrów integracyjnych” 
gmina otrzyma prawie 160 tysięcy  
złotych na wyposażenie centrum.

Nie zapomniano również o ko-
nieczności pomocy zwierzętom. Prze-
kazano niemal 10 tysięcy złotych na 
zapobieganie bezdomności czworono-
gów.

Ostatni program, który będzie 
prowadzony dzięki dodatkowym 
funduszom, związany jest z budową 
i modernizacją dróg dojazdowych do 
gruntów rolnych.

– Gmina Brwinów z powodzeniem 
korzystała z tego programu w ubie-
głych latach. Kolejna dotacja w wyso-

kości 400.000 zł zostanie przeznaczona 
na dalszą modernizację ul. Józefowskiej 
w miejscowości Krosna-Wieś (etap IV) 
– przekazał urząd gminy w Brwinowie.

Porozumienie na dofinansowania 
zostało podpisane 14 marca.

– Umowy z beneficjentami pod-
pisali Wiceprzewodniczący Sejmiku 
Województwa Mazowieckiego Mar-
cin Podsędek i radna województwa 
mazowieckiego Anna Brzezińska. Ze 
strony gminy Brwinów podpisy złoży-
li zastępca burmistrza Jerzy Wysocki 
oraz skarbnik Elżbieta Dolota  – dodaje 
urząd.

To kolejne zewnętrzne środki, któ-
re udało się pozyskać gminie Brwinów. 
Programy, które zyskały dodatkowe fi-
nanse, realnie wpłyną na życie miesz-
kańców gminy.

Maciek Gos

Dodatkowe finanse dla gminy

Pieniądze z dofinansowania przeznaczone zostaną m.in. na zakup samochodu 
dla OSP Brwinów
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Radni Mazowsza  
nie zapomnieli również 
o konieczności pomocy 

zwierzętom

dokończenie ze str. 1
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\\\ PRUSZKÓW 

Policjanci ścigali pirata 
drogowego ulicami 
Pruszkowa. Podczas akcji 
padły strzały. Ranna została 
15-letnia dziewczyna.

W nocy tuż przed północą 24 mar-
ca policja dostrzegła kierowcę, 

który nie potrafił zapanować nad 
autem. Podczas jazdy nie trzymał się 
swojego pasa ruchu. Funkcjonariusze 
podejrzewali, że prowadzący pojazd 
mężczyzna jest pod wpływem alkoho-
lu, dlatego postanowili go zatrzymać. 
Użyli sygnałów świetlnych i dźwięko-
wych. Niestety kierowca je zignorował 
i zaczął uciekać. Policjanci rozpoczęli 
pościg.

Ścigany samochód marki Peugeot 
pędził ulicami Pruszkowa. Kilkakrotnie 
uderzył w radiowóz, zmieniał kieru-
nek jazdy i jechał pod prąd. Kierowca 
stwarzał zagrożenie dla siebie, innych 
uczestników drogi oraz dwójki pasa-
żerek w wieku 15 i 17 lat, które z nim 
jechały. Podczas wjazdu na autostradę 
A2 mężczyzna stracił panowanie nad 
pojazdem i się zatrzymał. Funkcjona-
riusze zadecydowali o wyjściu z ra-
diowozu, aby go wyprowadzić z auta. 
Jednak ścigany nie chciał się poddać.

Ponownie ruszył samochodem, 
próbując potrącić jednego z funkcjona-

riuszy. Drugi z policjantów oddał strza-
ły. Najpierw ostrzegawcze, a następnie 
w koła uciekającego auta. Jedna z kul 
zraniła młodszą z pasażerek. Mimo 
to uciekający 24-latek się nie zatrzy-
mał. Funkcjonariusze kontynuowali  
pościg.

Akcja zakończyła się w miejsco-
wości Ołtarzew, niedaleko Ożarowa 
Mazowieckiego. Tutaj kierowca po raz 
kolejny stracił panowanie nad wozem. 
Tym razem zjechał z drogi, wylądo-
wał w rowie i dachował. Pościg się 
zakończył. Policjanci udzielili poszko-
dowanym pomocy przedmedycznej, 
a także zatrzymali pirata drogowego. 
Ranna pasażerka trafiła do szpitala. Jej 
koleżanka została oddana pod opiekę 
rodziców. Funkcjonariusze zatrzymali 
podejrzanego.

– Mężczyzna miał zakaz prowadze-
nia pojazdów. Dodatkowo był wcześniej 
notowany między innymi za posiadanie 
środków odurzających oraz prowadze-
nie samochodu pod wpływem alkoho-
lu. W tej chwili prowadzimy czynności, 
które mają na celu wyjaśnić wszystkie 
szczegóły zdarzenia. Współpracujemy 
z prokuraturą rejonową oraz policyj-
ną służbą kontroli – powiedziała nam 
asp. sztab. Monika Orlik, oficer prasowy 
Komendy Powiatowej Policji w Prusz-
kowie.

Maciek Gos

Nocny pościg
\\\ GRODZISK MAZOWIECKI 

W tym roku po raz pierwszy 
w Grodzisku Mazowieckim 
zostanie wprowadzony  
budżet obywatelski. 

Swoje pomysły będzie można zgła-
szać już od 2 kwietnia br. poprzez 

specjalną platformę internetową lub 
osobiście w biurze podawczym na sali 
obsługi mieszkańca urzędu miejskiego.

\\\   Jak to działa?
Projekty do budżetu obywatelskie-

go zgłaszają mieszkańcy Grodziska na 
zasadach określonych w Uchwałach 
Rady Miejskiej. Wysokość planowane-
go budżetu obywatelskiego określo-
na została tam na 500 000 zł w 2024 
r. Procedura budżetu obywatelskiego 
odbywa się w pięciu etapach: kampania 
informacyjno-promocyjna, zgłaszanie 
projektów, weryfikacja zgłoszonych 
projektów, wybór projektów w drodze 
głosowania oraz wykonanie raportu 
z realizacji budżetu obywatelskiego, 
określonych w harmonogramie jego 
realizacji. 

\\\   Jakie projekty w ramach 
budżetu obywatelskiego?

W ramach budżetu obywatel-
skiego mogą być zgłaszane projekty, 

których zakres mieści się w zadaniach 
własnych gminy. Muszą być zgodne z 
dokumentami strategicznymi miasta, 
takimi jak plany miejscowego zagospo-
darowania przestrzennego, studium 
uwarunkowań i kierunków zagospo-
darowania przestrzennego, program 
rewitalizacji czy aktualnie obowiązu-
jąca strategia rozwoju. Ich realizacja 
musi spełnić kryterium celowości i 
gospodarności. Dotyczy to zwłaszcza 
zastosowania optymalnych środków 
do osiągnięcia założonych celów, wyko-
rzystania środków w sposób oszczędny 
i wydajny, proporcjonalnych nakładów 

potrzebnych do jego realizacji oraz do 
planowanych efektów. Realizacja zgła-
szanych projektów musi być możliwa 
do wykonania w ciągu jednego roku 
budżetowego (kalendarzowego). 

W ramach budżetu obywatelskiego 
nie mogą m.in. być realizowane projek-
ty, które później generowałyby koszty 
utrzymania niewspółmiernie wysokie 
w stosunku do wartości proponowane-
go projektu. Nie mogą dotyczyć termo-
modernizacji lub rewitalizacji np. miej-
skich szkół i przedszkoli oraz takich 
przedsięwzięć, które zostały już ujęte 
w budżecie gminy lub w wieloletniej 
prognozie finansowej gminy. Nie mogą 
stać w sprzeczności z obowiązujący-
mi w mieście planami, programami, w 
tym z miejscowymi planami zagospo-
darowania przestrzennego. Zadania 
realizowane w ramach budżetu oby-
watelskiego mogą dotyczyć wzboga-
cenia infrastruktury miejskiej poprzez 
budowę, rozbudowę lub modernizację 
jej elementów, wydarzeń o charakterze 
prospołecznym, kulturalnym, oświato-
wym i sportowym. 

Tekst i zdjęcie 
Sławomir Sadowski

Startuje budżet obywatelski 

Urząd Gminy w Grodzisku Mazowieckim

dokończenie 
ze str. 1
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\\\ PIASTÓW 

W Piastowie niedługo 
powinna rozpocząć się 
budowa kolejnego  
obiektu sportowego,  
który zainteresuje zarówno 
dzieci, jak i dorosłych.

N iedawno świętowaliśmy w Pia-
stowie zakończenie budowy hali 

sportowej przy szkole nr 3. Obecnie 
miasto planuje kolejną podobną inwe-
stycję. Tym razem zostaną zadaszone 
boiska przy placówce nr 4. Prace będą 
zrealizowane dzięki dofinansowaniu, 
które miasto zdobyło ze specjalnego 
programu „Olimpia” zorganizowanego 
przez Ministerstwo Sportu i Turystyki.

Przy placówce powstanie hala 
sportowa. W ramach prac wykonawca 
będzie miał za zadanie zadaszyć teren, 
na którym znajdują się szkolne boiska 
o betonowej powierzchni (trawiaste 
boisko położone obok, pozostanie nie-
zadaszone). Powstanie tu budynek, któ-

ry będzie miała ponad 700 m2. Znajdzie 
się w nim miejsce dla niewielkiej try-
buny dla kibiców, natryski oraz szat-
nie. Dodatkowo wykonawca zbuduje 
pomieszczenie, w którym powstanie 
strzelnica laserowa. Cała budowa zo-
stanie połączona z budynkiem szkol-
nym.

– Zbudowany obiekt będzie nieza-
leżny od szkoły, tak, aby można było z 
niego skorzystać również wtedy, kiedy 
placówka edukacyjna będzie zamknię-
ta. Inwestycja obejmie także odnowę 
boisk. Mówimy tu o położeniu nowych 
nawierzchni. Najpierw jednak powsta-
nie zadaszenie. Podczas tych prac boi-
ska zostaną zapewne częściowo znisz-
czone, dlatego ich naprawą wykonawca 
zajmie się na końcu. To jak podczas 
budowy domu. Dywan kładziemy na 
koniec – przekazał nam pełnomocnik 
burmistrza, Konrad Rytel.

Niestety nie wiadomo, kiedy plany 
budowy zostaną zrealizowane. Ogło-
szony przez urząd miasta przetarg na 
stworzenie hali już dwukrotnie został 

anulowany. Zaplanowany budżet na 
inwestycję to niedużo ponad 3 miliony 
złotych. Niestety najniższa oferta, która 
do tej pory wpłynęła, była o około mi-
lion złotych wyższa. 

Miejmy nadzieję, że już niedługo 
znajdzie się wykonawca, który będzie 
chciał zbudować halę. Obiekt nie tylko 
ucieszy dzieci ze szkoły nr 4, ale rów-
nież będzie służył wszystkim fanom 
sportu w mieście.

Maciek Gos

Czy przy szkole powstanie hala sportowa?

Wizualizacje hali
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\\\ PRUSZKÓW 

Nowe rondo przy ulicach 
Warszawskiej i Granicznej  
w Pruszkowie zostało  
otwarte dla kierowców.  
Na możliwość wjazdu  
na nowy wiadukt w tym 
miejscu jeszcze poczekamy.

Dokładnie miesiąc temu pisali-
śmy dla Państwa o zakończeniu 

budowy nowego wiaduktu łączącego 
Piastów i Pruszków. W czwartek 21.03 
Urząd Miasta w Pruszkowie dostał po-

zwolenie na użytkowanie mostu oraz 
wjazdu nie niego od strony ul War-
szawskiej. Oznacza to, że ciąg drogo-
wy od ul. Warszawskiej przez rondo 
do ul. Granicznej jest już dostępny dla 
kierowców. Niestety sam wiadukt nie 
został jeszcze oddany dla użytkowni-
ków. Z nowego mostu będziemy mogli 
skorzystać dopiero wtedy, kiedy za-

kończone zostaną prace remontowe 
na ul. Grunwaldzkiej, czyli przy drugim 
zjeździe z wiaduktu. Powinno to mieć 
miejsce do końca czerwca tego roku.

Maciek Gos

Nowe rondo otwarte 
dla kierowców
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\\\ GRODZISK MAZOWIECKI 

O to czy wybory są ważne  
i czego oczekują od nowego 
burmistrza, zapytaliśmy 
mieszkańców Grodziska 
Mazowieckiego. Nie będzie 
on miał łatwego zadania, gdyż 
zajmie miejsce sprawującego 
ten urząd od 30 lat Grzegorza 
Benedykcińskiego. 

W środku dnia na deptaku gro-
dziskim można spotkać osoby 

zmierzające z dworca PKP, robiące za-
kupy, jest też trochę spacerowiczów. W 
części deptaka położonej bliżej dworca 
PKP znajduje się bazarek zwracający 
uwagę barwnymi wielkanocnymi pal-
mami. 

– Posłów z sejmu to widzimy tylko 
w telewizji! A więc to wybory samo-
rządowe są bardzo ważne, bo w nich 
wybieramy polityków, którzy będą 
najbliżej nas – mówi Patryk 30-latek 
spotkany przy wejściu na Bazarek. – 
To radni i burmistrz zadecydują o tym, 
jak będą wyglądać nasze miejsca pracy, 
jakie będą w mieście inwestycje, czyli o 
wszystkim, co ważne w naszym życiu  Z 
tego powodu dobrze byłoby wiedzieć, 
jakie mają pomysły, co planują, kandy-
dujący na fotel burmistrza? Zwłasz-
cza że w tym roku władza będzie się 

w Grodzisku Mazowieckim zmieniać. 
Już nie będzie naszego burmistrza – 
dodaje ze smutkiem. Od jego następcy 
Patryk oczekuje, żeby miasto dalej się 
tak rozwijało, jak teraz. Czyli? – Jedna 
część deptaka się zmieniła – pokazuje 
w stronę placu Zygmunta.  – Dobrze by 
było, aby i tu takie zmiany zaszły.

Patryk nie zapoznał się jeszcze z 
kandydatami, bo jak mówi: – Jakoś tak 
cicho jest o nich. Nie ma, gdzie przeczy-
tać programów wyborczych. A powin-
ny one być szeroko dostępne – dodaje.

\\\   Wyborcy  
z placu zabaw

W Parku Skarbka wczesnym po-
południem pod czujnym okiem mam 

bawi się kilkanaścioro dzieci. Mamy 
chwalą miasto m.in. za bogatą ofertę 
kulturalną. 

– Wybory 7 kwietnia są bardzo 
ważne, bo ludzie, których wybierzemy, 
będą decydować o przyszłości naszych 
dzieci – mówi pani Karolina mama 
dwóch dziewczynek. – Burmistrzem 
powinien zostać ktoś młody, kto ma 
dzieci, bo on wie czego potrzeba. Na 
pewno miejsc w żłobkach i przedszko-
lach. Moja córka rok temu nie dostała 
się w rekrutacji, ale miasto i tak zapew-
niło jej miejsce w przedszkolu, także 
jest z tego, że zamieszkali z mężem 
właśnie w Grodzisku Mazowieckim 

bardzo zadowolona. A mieszkają tu od 
pięciu lat – mówi. 

– Trzeba wybrać dobrego kandy-
data, czyli kogoś, kto postrzega wszyst-
kich mieszkańców jako społeczność 
– dodaje pani Magdalena mama kil-
kuletniej dziewczynki. – Który będzie 
widział mieszkańców nie tylko w tych 
dobrych chwilach, kiedy świętujemy, 
ale też, kiedy doświadczamy trudnych 
sytuacji. I gdy nie mieszkamy na boga-
tych osiedlach – mówi. – Będzie zainte-
resowany też tymi, którzy nie mieszka-
ją na bogatych osiedlach – stwierdza. 

Pani Magdalena przyznaje, że Gro-
dzisk Mazowiecki daje wiele atrakcji 
na dobry czas: jest planetarium, każdy 
może je odwiedzić, są takie place zabaw 

jak ten tu, parki, basen, hala sportowa 
itp. 

– Jestem bardzo zadowolona z 
obecnego burmistrza i bardzo mu ki-
bicuje w wyborach do sejmiku. Jednak 
ważny jest także dalszy rozwój mia-
sta, bo jest jeszcze wiele miejsc, które 
tego rozwoju wymagają – stwierdza. 
– Mieszkam w takiej dzielnicy, gdzie 
wszystkiego brakuje, na Łąkach. Po-
trzeba nam tam zieleni, potrzeba placu 
zabaw. Ponieważ u nas nic nie ma, przy-
jeżdżam tutaj z córką. Jadę pół godziny 
hulajnogą albo idę pieszo – mówi.  

Podkreśla, że jest bardzo zarad-
na. Może powiedzieć, jak zrobić trzy 
obiady z jednego kawałka mięsa. – Nie 
wszyscy jednak są tacy jak ja. Są ludzie, 
którzy potrzebują pomocy i miasto po-
winno o nich pamiętać, o tych którzy 
czasem nie mają co do garnka włożyć, 
a których wcale nie jest mało – dodaje. 

Zdaniem pani Magdaleny ważne 
jest to, aby nowy burmistrz zadbał na-
wet bardziej o tych, którzy jego pomocy 
będą potrzebować. 

Tekst i zdjęcia Beata Pawłowicz

Czy wybory samorządowe 
są ważne?

Pani Karolina wybierze z kandydatów na urząd burmistrza tego,  
który rozumie potrzeby młodych mieszkańców

Pani Magdalena będzie głosować na kandydata, który zamierza skupić się  
na pomocy potrzebującym wsparcia

\\\ GRODZISK MAZOWIECKI 

W piątek rano, 15 marca  
w Grodzisku Mazowieckim  
na przejściu dla pieszych  
przy ulicy Chrzanowskiej 
zginął mężczyzna.

Kierowca ciężarówki marki Daf 
potrącił 57-latka przechodzącego 

przez pasy. Na miejsce wezwano po-
gotowie, straż pożarną oraz policję. Po 
przybyciu ratownicy zabrali poszko-
dowanego do szpitala. Policjanci nato-
miast rozpoczęli działania, które miały 
na celu wyjaśnienia okoliczności trage-
dii. Na miejsce wezwali również pro-
kuratora, który nadzorował ich pracę.

Ze wstępnych ustaleń wynika, że 
kierowca, obywatel Ukrainy, wyjeżdżał 

z podporządkowanej ulicy Transpor-
towej na drogę z pierwszeństwem 
(ul. Chrzanowska). Podczas manewru 
51-latek nie zauważył przechodzące-
go przez pasy pieszego i go potrącił. 
Poszkodowanemu udzielili pomocy 
najpierw świadkowie zdarzenia, a na-
stępnie ratownicy, którzy zabrali ofia-
rę do szpitala. Niestety nie udało się 
uratować mężczyzny. Zmarł na skutek 
doznanych obrażeń.  

– Kierowcy ciężarówki przed-
stawiono zarzut nieumyślnego spo-
wodowania wypadku ze skutkiem 
śmiertelnym. Z uwagi na konieczność 

zabezpieczenia prawidłowego toku 
tego postępowania, a także z uwagi 
na obawę ucieczki podejrzanego, pro-
kurator wystąpił z wnioskiem o jego 
tymczasowe aresztowanie. Sąd Rejo-

nowy w Grodzisku Mazowieckim przy-
chylił się do tego wniosku i zastosował 
tymczasowe aresztowanie na okres 3 
miesięcy. Kierowca ciężarówki w chwili 
zdarzenia był trzeźwy – przekazał nam 

rzecznik prasowy prokuratury okręgo-
wej, Szymon Banna.

W związku z tragedią policja po raz 
kolejny prosi wszystkich kierowców o 
uważną i bezpieczną jazdę.

– Apelujemy do wszystkich kie-
rujących o zachowanie szczególnej 
ostrożności w takich miejscach, jak 
przejścia dla pieszych, obligatoryjne 
zmniejszenie przed nimi prędkości i 
dokładne sprawdzenie, czy nie wchodzi 
na nie pieszy – zauważyła asp. sztab. 
Katarzyna Zych, oficer prasowy policji 
z Grodziska Mazowieckiego.

Maciek Gos

Śmierć na pasach

Podczas manewru 
51-latek nie zauważył 

przechodzącego  
przez pasy pieszego  

i go potrącił
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STAROSTWO POWIATU GRODZISKIEGO   ul. Daleka 11A, Grodzisk Mazowiecki, tel. 22 300 85 22, www.powiat-grodziski.pl

– Jakie inwestycje obecnie są przepro-
wadzane w placówce?
– W tym roku będą przeprowadzane dwie 
duże inwestycje: wykonanie windy, re-
mont sali gimnastycznej oraz łazienek, 
izby lekcyjnej i pokoju nauczycieli. Pierw-
sza inwestycja otrzymała dofinansowanie 
z Państwowego Funduszu Rehabilitacji 
Osób Niepełnosprawnych. Dzięki temu 
budynek szkoły będzie znacznie lepiej 
dostosowany do potrzeb osób z niepeł-
nosprawnościami. Obecnie schody wej-
ściowe budynku posiadają podjazd, nie 
jest to jednak rozwiązanie wystarczają-
ce. Realizacja tego zadania jest dla mnie 
bardzo ważna, ponieważ chciałbym, aby 
wszyscy mieli równy dostęp do eduka-
cji bez względu na stan zdrowia. Każdy 
członek naszej lokalnej społeczności po-
winien czuć się tu dobrze.

Winda pozwoli osobom ze szcze-
gólnymi potrzebami na swobodne prze-
mieszczanie się po wszystkich kondyg-
nacjach, a nie tak jak dotychczas – tylko 
na parterze. Całkowity koszt zadania na 
podstawie kosztorysu wynosi 953 876,29 

zł (plus 15 000 zł – przygotowanie pro-
jektu), w tym środki z PFRON-u wyno-
szą 545 042,40 zł. Przewidywany termin 
ukończenia prac to IV kwartał bieżącego  
roku.

Kolejną dużą inwestycją jest remont 
sali gimnastycznej. Realizację tego za-
dania ułatwiła dotacja. Koszt zadania to 
451 700 zł, z czego 204 828 zł przyzna-
no w ramach programu „Mazowsze dla 
sportu 2024”. Z sali korzystają nie tylko 
uczniowie w czasie lekcji, ale także klu-
by sportowe, stowarzyszenia i lokalna 
społeczność. Z jednej strony cieszę się, 
że sala sprzyja rozwojowi zdrowego sty-
lu życia, ale z drugiej trzeba przyznać, że 
efekty dużej eksploatacji stają się coraz 
bardziej widoczne. Ostatni remont był 
tu przeprowadzony w 2006 r. Obecnie 
parkiet jest wytarty, pourywane są si-
łowniki w nieszczelnych oknach, widać 
ubytki tynku. Chcielibyśmy nie tylko od-
świeżyć pomieszczenie, ale również je  
unowocześnić.
– A jakie inwestycje zrealizowano  
w zeszłym roku?

– Tu należy przede wszystkim wymie-
nić budowę instalacji fotowoltaicznych, 
a także termomodernizację budynku. 
Działania te były częścią jednego za-
dania obejmującego fotowoltaikę na 
6 budynkach użyteczności publicznej  
z terenu powiatu. Realizacja zadania była 
możliwa dzięki temu, że Powiat Grodzi-
ski skutecznie pozyskał dofinansowanie  
w ramach Rządowego Funduszu Polski  
Ład: Program Inwestycji Strategicznych. In-
westycje te mają charakter proekologicz- 
ny, a jednocześnie są nastawione na 
oszczędne oraz przemyślane wydatki 
związane z zakupem energii. 
– Co można powiedzieć o sukcesach 
uczniów z Zespołu Szkół nr 1?
– Nasi uczniowie mają najwyższą zda-
walność matur wśród szkół prowadzo-
nych przez Powiat Grodziski – w 2023 
r. wyniosła ona 100%. W poprzednim 
roku szkolnym dwóch uczniów zdobyło 
wyróżnienia w konkursie chemicznym,  
a siedemnaścioro – w konkursie z języka 
niemieckiego, wszystkie na szczeblu wo-
jewódzkim. Dokładamy wszelkich starań, 

żeby młodzież, która się tu kształci, miała 
jak najlepsze warunki do nauki. Prowa-
dzone są liczne zajęcia pozalekcyjne,  
a także koła zainteresowań, które posze-

rzają wiedzę, umiejętności i zaintereso-
wania uczniów.

Starostwo Powiatu Grodziskiego

Co słychać w Zespole Szkół nr 1 w Milanówku?
W Zespole Szkół nr 1 w Milanówku wiele się ostatnio dzieje. O bieżących wydarzeniach, a także o sukcesach szkoły mówi Dyrektor Zbigniew Reluga.

Dyrektor Zbigniew Reluga z uczniami Zespołu Szkół nr 1 w Milanówku

\\\ MILANÓWEK 

Dworzec PKP, który  
po całkowitym remoncie  
i przebudowie został  
oddany podróżnym jesienią 
ubiegłego roku, do niedawna 
był jeszcze pusty.  
Podróżni, którzy nie zdążyli 
w domu wypić kawy czy zjeść 
kanapki musieli jechać  
do pracy głodni i spragnieni.

O d zeszłego tygodnia ta sytuacja 
się zmieniła. W części usługowej 

stacji powstała kawiarenka. Można tam 
już od wczesnych godzin porannych 

kupić kawę i kanapki. Można też zamie-
nić dwa słowa z właścicielką i powitać 
nowy dzień uśmiechem. 

\\\   Produkuj, kupuj  
i konsumuj lokalnie 

Kawa, którą można kupić na stacji 
w Milanówku, co podkreśla właściciel-

ka i baristka Michalina Niedziela, jest 
wypalana w Grodzisku Mazowieckim. 

– Pochodzi z upraw w Brazylii, to 
100 proc. arabika – dodaje. – Ma orze-
chowo-czekoladowy smak, odrobinkę 
koniecznej goryczki, ale nie jest kwaś-
na. Jestem bardzo dumna z mojej kawy! 
Dlatego zabawne jest to, że mój pierw-

szy po otwarciu kawiarenki klient, nie 
kupił kawy, ale herbatę! – uśmiecha się. 

Michalina Niedziela jest milano-
wianką. Pomysł otworzenia na stacji 
kawiarenki narodził się, kiedy po po-
wrocie do Milanówka z Gdańska, gdzie 
studiowała prawo, zaczęła pracę w 
Warszawie. Ponieważ musiała do kan-
celarii w Warszawie dojeżdżać koleją, 
wstawała bardzo wcześnie rano i z te-
go powodu zazwyczaj nie miała czasu 
przygotować sobie kawy i śniadania. 
Biegnąc na pociąg bez porannej kawy, 
pomyślała, że przydałoby się na stacji w 
Milanówku takie miejsce, gdzie można 
by przed podróżą kupić kawę i kanapki. 

– Bardzo mi się ten pomysł spo-
dobał, ponieważ kawa jest moją pasją. 
Mam nawet dyplom baristy – mówi. – 
Dlaczego kawa? Fascynuje mnie w tym 
napoju to, jak różnie może smakować, 
jak wiele dostarczać wrażeń w zależ-
ności od tego, jak się kawę przygotuje 
– dodaje. 

Ponieważ w kawiarence u Micha-
liny są także kanapki (każdego dnia 

inne), a w sobotę można także kupić 
pieczywo, to miejsce przyciąga miesz-
kańców. W środku dnia, kiedy nie ma 
wielu podróżnych, można tu spotkać 
milanowian, którzy przyszli po prostu 
wypić kawę i porozmawiać. Żadna ze 
spotkanych tu osób nie ma wątpliwości, 
że takie miejsce jest w mieście potrzeb-

ne. Niektórzy pamiętają, że kiedyś już 
taka kawiarenka tu była. Cieszą się więc 
z tego, że znów można na stacji kupić 
kawę, a także z tego, że dzięki takim 
miejscom centrum Milanówka staje się 
bardziej przyjazne dla wszystkich, nie 
tylko dla podróżnych.    

Tekst i zdjęcia Beata Pawłowicz

W Milanówku na stacji

Nowy dworzec PKP w Milanówku zyskał punkt usługowy, jakiego oczekiwali 
mieszkańcy

Centrum Milanówka staje się dzięki takim miejscom bardziej przyjazne

Niektórzy pamiętają,  
że kiedyś już taka 

kawiarenka tu była

Żadna ze spotkanych tu 
osób nie ma wątpliwości, 

że takie miejsce jest  
w mieście potrzebne
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\\\ PRUSZKÓW 

W sobotę, 23 marca 
mieszkańcy Pruszkowa 
spotkali się przy ścieżce  
nad rzeką Utrata z okazji 
nadejścia długo wyczekiwanej 
wiosny.

N a przybyłych czekało wiele nie-
spodzianek, jednak największą 

przygotowała pogoda. Mimo pochmur-
nego poranka, w południe, poza pre-
zydentem miasta, Pawłem Makuchem 
i pracownikami jego urzędu, gości 
przywitało słońce. Tego dnia można 
było naprawdę uwierzyć, że wiosna 
zawitała do nas już na stałe.

Mieszkańcy spotkali się nieopodal 
plenerowej siłowni przy nowopowsta-
łej ścieżce biegnącej obok rzeki Utrata. 

– To miejsce, w którym się spoty-
kamy, to tylko fragment ścieżki. Trasa 
idzie również od ulicy Europejskiej do 
górki śmieciowej. Polecam Państwu 
także spacer tam na pruszkowskim 
Gąsinie. Chyba najważniejsza spra-
wa podczas tworzenia tej ścieżki to 
porozumienie z Marszałkiem Woje-
wództwa, dzięki któremu ogrodzenie 
szpitala zostało przesunięte i ogromna 
część Parku Tworkowskiego, która do 
tej pory była zamknięta i niedostępna 

dla mieszkańców, została dla nas ot-
warta – przekazał prezydent.

Ścieżka cieszyła się w sobotę du-
żym zainteresowaniem. Mieszkańcy 
spacerowali wzdłuż rzeki, całymi ro-
dzinami. Wielu zaskoczyła inicjatywa 
przywitania wiosny w tym miejscu. 
Każdy przybyły otrzymał kwiatek. 
Młodsi mieli okazję wziąć udział w 
konkursach i wygrać przygotowane 
kolorowanki i książki. Obecność dzieci 
cieszyła organizatorów najbardziej.

– Ścieżka przede wszystkim ma 
służyć mieszkańcom, aby fajnie na niej 
spędzić czas, ale bardzo ważne jest 
również, żeby młodzież podnosiła tutaj 

swoją świadomość ekologiczną. Po to 
są między innymi tablice informacyjne 
wzdłuż trasy. Co z tego, że my dzisiaj 
będziemy działać proekologicznie, 
robić kolejne nasadzenia, jak ktoś po 
nas tego nie uszanuje i nie będzie o to 
dbał. Dlatego tak ważna jest edukacja 
najmłodszych w tej dziedzinie – dodał 
Paweł Makuch.

Goście i organizatorzy wspólnie 
przywitali wiosnę. Pogoda i miła at-
mosfera spowodowała, że naprawdę 
można było uwierzyć, że zima się skoń-
czyła, a nas czekają miłe i słoneczne dni.

Tekst i zdjęcie Maciek Gos

Witaj wiosno
\\\ KRAJ 

Minister Zdrowia Izabela 
Leszczyna oznajmiła,  
że rozstrzygnięto konkurs  
na operatora telefonu zaufania 
dla dzieci i młodzieży.

P odczas rozmowy w Programie 
Pierwszym Polskiego Radia mini-

ster ogłosiła, że telefon zaufania oraz 
poradnię internetową prowadzić bę-
dzie Fundacja Dajemy Dzieciom Siłę. 
Do dyspozycji dzieci i młodzieży bę-
dzie psycholog – całodobowy dyżur – a 
także dodatkowo prawnik, pedagog i 
lekarz psychiatra dzieci i młodzieży, 
którzy będę mieli po 10 godzin dyżu-
rów w tygodniu.

Najmłodsi potrzebujący mogą li-
czyć na całodobową pomoc pod nume-
rem 116 111. Wcześniej telefon zaufa-
nia czynny był w godzinach 12.00-2.00. 
Przypomnijmy, że podczas rozmowy 
można pozostać anonimowym, nie 
trzeba się przedstawiać. Pomoc udzie-
lana jest bezpłatnie. 

– Kim są konsultanci telefonu 
116 111? To grupa pedagogów i psy-
chologów dyżurujących przy Telefonie 
Zaufania dla Dzieci i Młodzieży 116 
111. Każdy ma doświadczenie w pra-
cy z osobami w trudnych sytuacjach 
życiowych i potrzebującymi pomocy. 
Potrafią słuchać i rozumieją młodych 
ludzi. Pomagają dzieciom i młodzie-

ży, rozmawiając o sprawach dla nich 
ważnych i trudnych. Nie dają gotowych 
rad i rozwiązań. Razem z rozmówca-
mi zastanawiają się, co mogą zrobić, 

by przezwyciężyć kłopoty i problemy 
– czytamy w informacji prasowej na 
temat telefonu zaufania.

W jakich sprawach można skon-
taktować się z telefonem zaufania? Gdy 
dziecko potrzebuje wsparcia i rozmo-

wy o tym, co dla niego trudne i sprawia 
mu kłopot, ale też gdy czuje złość, smu-
tek, żal, zniechęcenie i chce komuś opo-
wiedzieć o tych emocjach. Rozmowy 
dotyczyć mogą też dojrzewania i pytań 
z nim związanych, przyjaźni, miłości, 
kontaktów z rodzicami i rówieśnika-
mi, problemów w szkole lub sytuacji, w 
których doświadcza się przemocy lub 
znajduje w niebezpieczeństwie.

W 2024 roku środki na prowadze-
nie telefonu zaufania dla dzieci i mło-
dzieży to 7,5 mln zł, natomiast w 2025 
roku Ministerstwo Zdrowia przekaże 
na ten cel 10 mln zł.

Agnieszka Deja

Telefon zaufania 24/7

Najmłodsi potrzebujący 
mogą liczyć  

na całodobową pomoc 
pod numerem 116 111
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\\\ MICHAŁOWICE 

Rodzice zajęci pracą  
i zestresowani często nie mają 
przestrzeni ani umiejętności, 
aby przekazać dzieciom,  
jak radzić sobie ze stresem. 
Bywa też, że to rodzice są 
źródłem stresu dla dzieci, 
zwłaszcza gdy sami nie radzą 
sobie w zdrowy sposób  
z własnymi emocjami.  
Gmina Michałowice 
rozpoczęła więc szkolenia  
dla nauczycieli, aby mogli 
pomóc dzieciom między 
innymi w nauce radzenia  
sobie z emocjami.

R odzice oczekują dziś od szkoły, że 
to ona wyręczy ich w tym, na co 

sami nie mają czasu lub z czym sobie 
nie radzą. Nikt nie da dzieciom tego, co 
daje dom i wychowanie. Jeśli jednak 
szkoła ma pomóc chronić dzieci przed 
zdarzeniami, które mogą negatywnie 
wpłynąć na całe ich życie, potrzebni 
są nauczyciele z odpowiednim prze-
szkoleniem. 

Apteczka Pierwszej Pomocy Emo-
cjonalnej to jest program rekomendo-
wany dla nauczycieli szkół podstawo-
wych, którego celem jest przekazanie 

im jak wspierać rozwój umiejętności 
społecznych i emocjonalnych dzieci 
oraz sposobów radzenia sobie przez 
nie ze stresem. Celem programu jest 
także danie nauczycielom narzędzi do 
budowania w dzieciach pozytywnych 
przekonań, wiary w siebie i zrozumie-
nia dla innych. 

– Na podstawie tego programu or-
ganizujemy w marcu i kwietniu szko-
lenia dla nauczycieli z terenu naszej 
gminy – mówi Renata Pawłowska z 
Gminnego Ośrodka Pomocy Społecz-
nej w Michałowicach. - Dodam, że w 
ciągu dwóch miesięcy skorzysta z nich 
aż 62 nauczycieli, czyli ci, którzy byli 
zainteresowani tą formą rozwoju za-
wodowego – dodaje.  

\\\   Każde dziecko  
ma swoją apteczkę

Dlaczego Apteczka? Tytuł progra-
mu nie jest przypadkowy. Gdy coś nam 
dolega, sięgamy do apteczki pierwszej 
pomocy medycznej. A do czego mamy 
sięgnąć, gdy chcemy pomóc sobie lub 
komuś, kto czuje się zraniony, czy prze-
żywa trudne momenty? 

Nauczyciel przynosi do klasy dwie 
apteczki: medyczną i emocjonalną. 
Specjalnie pierwsza z nich nie jest w 
pełni wyposażona, żeby dzieci miały 
okazję pomyśleć, co by się stało, gdyby 
pojechały na wycieczkę, tam się czymś 

skaleczyły, a w apteczce nie byłoby 
plastra? Dzieci wtedy same mówią, że 
trzeba wyposażyć ją wcześniej. 

Potem nauczyciel pokazuje im dru-
gą apteczkę taką na trudne chwile, bo 
one się w życiu zdarzają, na przykład, 
wtedy, kiedy wszystkie dzieci dostały 
zaproszenie na urodziny koleżanki, a 
jedno dziecko nie. Taka sytuacja bo-
li, ale w środku, a nie z wierzchu, jak 
drzazga – wyjaśnia nauczyciel. Wspól-
nie z uczniami zastanawia się potem, 
co może wtedy pomóc? Nauczyciel 
pokazuje dzieciom, co ma w swojej 
emocjonalnej apteczce, czyli ważne 
dla siebie przedmioty: zdjęcie swojego 
dziecka, gumkę do włosów żony, oku-
lary dziadka. 

Potem to już dzieci mają za zadanie 
przynieść do szkoły rzeczy na wyposa-
żenie ich własnych apteczek.

\\\   Klasa pomaga  
Jasiowi

Rodzice Jasia rozwiedli się, kiedy 
chłopiec był w zerówce. Mieli opiekę 
naprzemienną, którą sprawowali w 
dwóch mieszkaniach, kupionych po 
sprzedaży domu, w którym Jaś się uro-
dził. Chłopiec stracił więc także swo-
je miejsce. Kiedy jego klasa zaczęła 
realizować program Apteczki, dzieci 
przynosiły z domu ważne dla siebie 
rzeczy: długopis mamy, czy pocztówkę 

od dziadka – okazało się, że Jasio nie ma 
co przynieść. 

Wtedy pomogły mu inne dzieci. 
Jaś dostał do swojej apteczki drobne 

pamiątki od kolegów z klasy i wspólne 
zdjęcie. – Ta apteczka stała się dla nie-
go emocjonalnym ratunkiem – mówi 

Sylwia Wierzchowska współautorka 
programu.

Podczas całorocznych działań 
związanych z apteczką dzieci uczą się 
także, że dobry jest optymizm, bo kiedy 
myślimy pozytywnie, jest nam łatwiej. 
Przyjaźń, szczerość i życzliwość, bo one 
dają radość bycia z innymi! Kreatyw-
ność i wytrwałość, bo dzięki nim moż-
na uczyć się na błędach! Wdzięczność i 
marzenia, bo one dodają siły do dążenia 
dalej mimo trudności.  

Program Apteczka Pierwszej Po-
mocy Emocjonalnej opracowało Cen-
trum Pozytywnej Edukacji.  

Beata Pawłowicz

Apteczka Pierwszej Pomocy Emocjonalnej dla dzieci

Apteczka pomaga dzieciom nabrać wiary we własne siły i radzić sobie  
ze stresem
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Program jest 
rekomendowany 

dla nauczycieli szkół 
podstawowych
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LOKALE WYBORCZE  W GMINIE ŻABIA WOLA  
Gdzie głosujemy w Gminie Żabia Wola?
7 kwietnia 2024 r. odbędą się wybory organów samorządu terytorialnego. Głosowanie przeprowadzone zostanie  
między godziną 7:00 a 21:00. 

Na wyborców z terenu naszej Gminy czekają zmiany organizacyjne. 

W budynku Szkoły Podstawowej im. Kawalerów Orderu Uśmiechu (Józefina ul. Mazowiecka 1) utworzony został do-
datkowy lokal wyborczy. Dotychczas budynek szkoły był siedzibą OKW Nr 4, a w lokalu wyborczym mieszczącym się 
w sali gimnastycznej (wejście od strony boiska) głosowali wyborcy z okręgów wyborczych nr 9, 10, 11 i 12. Utworzenie 
nowego obwodu głosowania, obejmującego okręgi wyborcze nr 11 i nr 12 (tj. miejscowości: Huta Żabiowolska, Józefina,  
Musuły, Wycinki Osowskie oraz Zalesie) zwiększy komfort wyborców i usprawni przebieg głosowania. 

Do siedziby OKW Nr 7 wyborcy będą wchodzili wejściem bocznym do budynku szkoły (od strony parkingu przy ul. Gałązki). 

Mieszkańcy wsi Osowiec (okręgi wyborcze nr 9 i nr 10) nadal głosują w lokalu wyborczym stanowiącym siedzibę OKW Nr 4. 

W związku z rozbudową szkoły podstawowej w Skułach, siedziba Obwodowej Komisji Wyborczej nr 2, podobnie jak miało 
to miejsce w jesiennych wyborach do Sejmu RP i Senatu PR, została tymczasowo przeniesiona do Ochotniczej Straży  
Pożarnej w Skułach (Bartoszówka ul. Strażacka 9). Korzystając z okazji przypominamy, że wyborcy z Żelechowa i Jastrzęb-
nika głosują w OKW Nr 6 zlokalizowanej w Klubie Senior+ w Żelechowie (ul. Chełmońskiego 21).

SIEDZIBY OBWODOWYCH KOMISJI WYBORCZYCH

Lista obwodów głosowania wraz z adresami siedzib komisji wyborczej:

NR OBWODU GŁOSOWANIA 1
Adres: Szkoła Podstawowa im. Stefanii Dziewulskiej, Ojrzanów ul. Szkolna 1, 96-321 Żabia Wola
Granice obwodu głosowania: Kaleń, Kaleń-Towarzystwo, Lisówek, Ojrzanów, Ojrzanów-Towarzystwo,  
Pieńki Zarębskie, Zaręby
Lokal dostosowany do potrzeb wyborców niepełnosprawnych  

NR OBWODU GŁOSOWANIA 2
Adres: Ochotnicza Straż Pożarna, Bartoszówka ul. Strażacka 9, 96-321 Żabia Wola
Granice obwodu głosowania: Bartoszówka, Bolesławek, Ciepłe, Ciepłe A, Grzegorzewice, Grzmiąca, Lasek,  
Nowa Bukówka, Petrykozy, Piotrkowice, Redlanka, Rumianka, Skuły, Stara Bukówka

NR OBWODU GŁOSOWANIA 3
Adres: Dawny budynek Szkoły Podstawowej, Słubica Dobra ul. Słoneczna 36, 96-321 Żabia Wola
Granice obwodu głosowania: Bieniewiec, Grzymek, Oddział, Pieńki Słubickie, Słubica A, Słubica B,  
Słubica Dobra, Słubica-Wieś

NR OBWODU GŁOSOWANIA 4
Adres: Szkoła Podstawowa im. Kawalerów Orderu Uśmiechu, Józefina ul. Mazowiecka 1, 96-321 Żabia Wola
Granice obwodu głosowania: Osowiec
Lokal dostosowany do potrzeb wyborców niepełnosprawnych    

NR OBWODU GŁOSOWANIA 5
Adres: Dom Kultury, ul. Warszawska 27, 96-321 Żabia Wola
Granice obwodu głosowania: Żabia Wola, Siestrzeń, Władysławów, Przeszkoda
Lokal dostosowany do potrzeb wyborców niepełnosprawnych    

NR OBWODU GŁOSOWANIA 6
Adres: Klub Senior+, Żelechów ul. Chełmońskiego 21, 96-321 Żabia Wola
Granice obwodu głosowania: Jastrzębnik, Żelechów
Lokal dostosowany do potrzeb wyborców niepełnosprawnych    

NR OBWODU GŁOSOWANIA 7
Adres: Szkoła Podstawowa im. Kawalerów Orderu Uśmiechu, Józefina ul. Mazowiecka 1, 96-321 Żabia Wola
Granice obwodu głosowania: Huta Żabiowolska, Józefina, Musuły, Wycinki Osowskie, Zalesie
Lokal dostosowany do potrzeb wyborców niepełnosprawnych   

 Jest Pan Skarbnikiem Gminy Żabia Wola od lip- 
ca 2023 r., proszę opowiedzieć nam coś o sobie. 
Ukończyłem Szkołę Główną Gospodarstwa Wiej- 
skiego w Warszawie – gdzie obroniłem pracę dy-
plomową z zakresu ekonomiki i organizacji gospo-
darstw rolnych – oraz Uniwersytet Warszawski na 
Wydziale Zarządzania i Finansów.

Od samego początku mojej ścieżki zawodo-
wej tj. od 1990 r. jestem związany z samorządem 
– posiadam wieloletnie doświadczenie w zakresie 
jego funkcjonowania, zarówno finansowego jak  
i zarządczego. Ponadto pełniłem przez dwie kaden-
cje funkcję radnego gminy Dzierzążnia oraz radne-
go powiatu płońskiego. Dodatkowo moja wiedza  
i 20-letnie doświadczenie na stanowisku głównego 
księgowego w kilku firmach z sektora prywatnego, 
pozwoliły mi podjąć się funkcji Skarbnika Gminy 
Żabia Wola.

Prywatnie mam rodzinę: żonę, troje dzieci oraz 
wnuka Kubusia. Rodzina wspiera mnie w pracy sa-
morządowej.

 Co może Pan powiedzieć o budżecie Gminy na 
2024 rok? Na co w tym roku przeznaczone zosta-
ną środki finansowe? 
We współpracy z panem Piotrem Rybką, Wójtem 
Gminy Żabia Wola, skonstruowałem budżet na 2024 
rok. Założenia przyjęte w tegorocznym budżecie 
wpłynęły na zmniejszenie wskaźnika zadłużenia do 
43,94%. W tym miejscu przypomnę, że przedmioto-
wy wskaźnik za poprzedni rok wyniósł 56,43%. Prze-
kładając to na liczby: deficyt budżetu tegorocznego 
zaplanowany jest na kwotę 4 314 103,64 zł, a budżet 
ubiegłoroczny wyniósł 15 475 891,89 zł.

 Jak ocenia Pan obecną kondycję finansową 
gminy Żabia Wola? 
Aktualna kondycja finansowa gminy uległa znacz-
nej poprawie w zestawieniu z rokiem ubiegłym. 
Dochody budżetu gminy w 2023 roku wyniosły  
86 102 936,68 zł, a ich realizacja stanowiła 95,10% 
planu wynoszącego 90 537 124,39 zł. 

W tym roku planowana kwota deficytu jest 3,5 
krotnie niższa aniżeli ta, którą uwzględniał poprzed-
ni budżet. Optymistyczny jest również wyraźny 
wzrost udziału wydatków majątkowych tegoroczne-
go budżetu w odniesieniu do wydatków bieżących. 
Gmina na bieżąco realizuje swoje zobowiązania  
z tytułu zaciągniętych pożyczek i kredytów, zaś 
obligacje emitowane są zgodnie z planem zatwier-
dzonym w 2021 r.

Powyższe potwierdzają opinie Regionalnej Izby 
Obrachunkowej z dnia 01.02.2024 rok w całości po-
zytywnie, bez żadnych uwag przyjmując mój i pana 
Wójta Piotra Rybki budżet na 2024 rok. Również 
kwota długu przyjęta na podstawie uchwalonej 
przez Radę Gminy Wieloletniej Prognozy Finansowej 
na lata 2024-2036 oraz uchwały budżetowej na 2024 
rok również uzyskała pozytywną opinię RIO.

Biorąc pod uwagę powyższe, aktualna kondycja 
finansowa Gminy Żabia Wola nie stwarza przesłanek 
dla stwierdzenia, iż finanse Gminy są zagrożone. 
W mojej ocenie popartej opinią  Regionalnej Izby 
Obrachunkowej, budżet jest skonstruowany op-
tymalnie w obecnej sytuacji gminy i nie ma obaw  
o jego wykonanie.

 Jak wygląda kwestia finansowania inwestycji
Gminy Żabia Wola?
Gmina Żabia Wola prowadzi wiele inwestycji oraz 
ma zaplanowane również nowe w budżecie na rok 
2024. Inwestycje gminne są finansowane obecnie 
głównie w ramach pozyskanych dofinansowań. 
Kwota dofinansowań kształtuje się zazwyczaj na 
poziomie od 45% do 98% kosztów realizacji za-
dania, średnio jest to około 70%. Pozostałe koszty 
finansowane są w ramach środków własnych bu-
dżetu gminy, głównie z wpływów z podatków od 
nieruchomości oraz kredytów, pożyczek i obligacji.  
W tym miejscu zauważę, że w mojej opinii obligacje 
stanowią bezpieczne źródło finansowania zadań 
inwestycyjnych – dzięki emisji mamy możliwość 
znacznego rozwoju infrastruktury. 

Dzięki aktywnej działalności w zakresie pozyski-
wania środków zewnętrznych, gmina uzyskuje coraz 
więcej dofinansowań na realizację zadań inwestycyj-
nych. Dlatego z optymizmem oceniam przyszłość 
Gminy Żabia Wola.

Wywiad przeprowadził Dariusz Dąbrowski, 
Sekretarz Gminy Żabia Wola

Wywiad z Włodzimierzem 
Czyżewskim – Skarbnikiem 
Gminy Żabia Wola
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OGŁOSZENIE WÓJTA GMINY NADARZYN
o przystąpieniu do sporządzenia miejscowych planów zagospodarowania 

przestrzennego:
1.  dla Obszarów Nr I i II we wsi Młochów w Gminie Nadarzyn

2. dla działki nr ew. 56/17 położonej we wsi Urzut, gm. Nadarzyn
3. dla działki nr ew. 806/4 położonej we wsi Wolica, gm. Nadarzyn

Na podstawie art. 17 pkt 1 ustawy z dnia 27 marca 2003 r. o planowaniu i zagospodarowaniu 
przestrzennym (t.j. Dz. U. z 2023 r. poz. 977 ze zm.) zawiadamiam o podjęciu przez Radę Gminy 
Nadarzyn Uchwał:
1.  Uchwały Nr LXXIV.985.2023 z dnia 27 września 2023 r. w sprawie przystąpienia do sporządzenia 

miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego dla Obszarów Nr I i II we wsi Młochów  
w Gminie Nadarzyn, obejmującego:
–  Obszar Nr I – część działek nr ew. 1/1, 6/19, 6/27, 6/30, 108/3, 206/1, 217, 223/3, działki nr ew. 1/2, 

108/4, 6/20, 6/21, 6/28, 6/29, 6/35, 6/36, 6/37, 6/49, 6/50, 6/60, 6/61, 7/5, 7/6, 7/17, 7/50, 7/51, 8/7, 
9/16, 11/7, 12/13, od nr ew. 12/16 do 12/27, 14/1, 19/1, 19/5, 19/13, od nr ew. 19/17 do 19/30, 21/6, 
od nr ew. 21/8 do 21/12, od nr ew. 21/17 do 21/21, 22/1, 22/2, 23, 24, 25/2, 25/17, 26/1, od nr ew. 
26/22 do 26/26, 27/15, 27/17, od nr ew. 27/23-27/26, 27/35, 27/36, 28, 29, 30/1, 30/2, 31/7, 31/8, 
33/8, 221, 478, 479, 482, 483, 497, 498 oraz 513,

–  Obszar Nr II – działki nr ew. 228/2, 229/3, 229/4, od nr ew. 229/7 do 229/16 oraz część działki nr 
ew. 230/1;

2.  Uchwały Nr LXXVI.1012.2023 z dnia 29 listopada 2023 r. w sprawie przystąpienia do sporządzenia 
miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego dla działki nr ew. 56/17 położonej  
we wsi Urzut, gm. Nadarzyn;

3.  Uchwały Nr LXXVI.1013.2023 z dnia 29 listopada 2023 r. w sprawie przystąpienia do sporządzenia 
miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego dla działki nr ew. 806/4 położonej  
we wsi Wolica, gm. Nadarzyn.

Jednocześnie na podstawie art. 39 ust. 1 pkt 1, w związku z art. 46 pkt 1 i art. 51 ust. 1 ustawy z dnia 
3 października 2008 r. o udostępnianiu informacji o środowisku i jego ochronie, udziale społeczeństwa 
w ochronie środowiska oraz o ocenach oddziaływania na środowisko (t.j. Dz. U. z 2023 r. poz. 1094 
ze zm.), zawiadamiam o przystąpieniu do przeprowadzenia strategicznej oceny oddziaływania na 
środowisko, obejmującej m.in. sporządzenie prognozy oddziaływania na środowisko dla potrzeb 
projektów w/w miejscowych planów zagospodarowania przestrzennego. 

Z niezbędną dokumentacją sprawy można zapoznać się w Urzędzie Gminy Nadarzyn, 
Referat Geodezji i Gospodarki Przestrzennej, ul. Mszczonowska 24, 05-830 Nadarzyn, pok. Nr 
110 i 113 od poniedziałku do piątku w godz. 900-1500, a także w Biuletynie Informacji Publicznej:  
www.bip.nadarzyn.pl oraz na stronie internetowej urzędu: www.nadarzyn.pl.

Zainteresowani mogą składać wnioski do w/w planów miejscowych i prognoz oddziaływania 
na środowisko w terminie do dnia 19.04.2024 r. 

Wnioski mogą być wnoszone do Wójta Gminy Nadarzyn na piśmie utrwalonym w postaci 
papierowej lub elektronicznej na formularzu, którego wzór został określony w rozporządzeniu Ministra 
Rozwoju i Technologii z dnia 13 listopada 2023 r. w sprawie wzoru formularza pisma dotyczącego aktu 
planowania przestrzennego (Dz. U. poz. 2509). Składający wniosek zobowiązany jest podać swoje 
imię i nazwisko albo nazwę oraz adres zamieszkania albo siedziby oraz adres poczty elektronicznej, 
jeśli taki posiada. We wniosku powinien wskazać, czy jest właścicielem lub użytkownikiem 
wieczystym nieruchomości objętej wnioskiem oraz może podać dodatkowe dane do kontaktu: adres  
do korespondencji lub numer telefonu.

Wnioski w postaci papierowej należy składać na piśmie w kancelarii Urzędu Gminy (pok.100)  
lub pocztą na adres: Urząd Gminy Nadarzyn, ul. Mszczonowska 24, 05-830 Nadarzyn.

Wnioski w postaci elektronicznej należy przesyłać za pośrednictwem:
1. poczty elektronicznej: gmina@nadarzyn.pl,
2. elektronicznej skrzynki podawczej Gminy Nadarzyn w systemie ePUAP: /8420yasifl/SkrytkaESP.
Organem właściwym do rozpatrzenia wniosków jest Wójt Gminy Nadarzyn.

KLAUZULA INFORMACYJNA O PRZETWARZANIU DANYCH OSOBOWYCH 
Zgodnie z art. 13 ust. 1 i ust. 2, art. 14 ust. 1 i ust. 2 oraz art. 15 ust. 1 lit. g Rozporządzenia Parlamentu Europejskiego 
i Rady (UE) 2016/679 z dnia 27 kwietnia 2016 r. w sprawie ochrony osób fizycznych w związku z przetwarzaniem 
danych osobowych i w sprawie swobodnego przepływu takich danych oraz uchylenia dyrektywy 95/46/WE (ogólne 
rozporządzenie o ochronie danych, dalej: RODO), Urząd Gminy Nadarzyn informuje, że: 
1.  Administratorem Pani/Pana danych osobowych jest: Gmina Nadarzyn zwana dalej administratorem, reprezentowana 

przez Wójta Gminy Nadarzyn,  ul. Mszczonowska 24, 05-830 Nadarzyn, tel. 227298185, fax. 227298175, e-mail: 
gmina@nadarzyn.pl, ePUAP: 8420yasifl/SkrytkaESP 

2. Dane kontaktowe Inspektora Ochrony Danych- rodo@nadarzyn.pl 
3.  Pani/Pana dane osobowe są przetwarzane w celu wypełnienia obowiązku prawnego ciążącego na administratorze 

oraz wykonania zadania realizowanego w interesie publicznym lub w ramach sprawowania władzy publicznej 
powierzonej administratorowi.

4.  Podstawą prawną przetwarzania danych osobowych jest obowiązek prawny ciążący na administratorze, wynikający 
z Ustawy z dnia 27 marca 2003 r. o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym.

5.  Podanie danych osobowych jest dobrowolne ale konieczne do realizacji celu ich przetwarzania, a konsekwencją  
ich niepodania będzie niemożliwość realizacji zadania.

6.  Dane osobowe będą przetwarzane przez okres realizacji danego zadania oraz zgodnie z przepisami dotyczącymi 
archiwizacji.

7.  Przetwarzane dane osobowe mogą być pozyskiwane od osoby, której dane dotyczą, a także ze źródeł publicznie 
dostępnych oraz od organów administracji publicznej, innych podmiotów i osób fizycznych zobowiązanych  
do przekazania danych osobowych.

8.  Dane osobowe mogą być przekazywane do organów publicznych i urzędów państwowych lub innych podmiotów 
upoważnionych na podstawie przepisów prawa lub wykonujących zadania realizowane w interesie publicznym  
lub w ramach sprawowania władzy publicznej. Dane osobowe są przekazywane do podmiotów przetwarzających 
dane w imieniu administratora posiadających uprawnienia do ich przetwarzania.

9. Przysługuje Pani/Panu prawo do żądania od administratora:
- dostępu do swoich danych osobowych,
- ich sprostowania,
- ograniczenia ich przetwarzania,
- usunięcia,
- przeniesienia danych do innego administratora danych osobowych,
- wniesienia sprzeciwu.

10.  Jeżeli dane osobowe nie zostały zebrane od osoby, której dane dotyczą to osoba, której dane dotyczą, jest 
uprawniona do uzyskania od administratora potwierdzenia, czy przetwarzane są dane osobowe jej dotyczące,  
a jeżeli ma to miejsce, jest uprawniona do uzyskania dostępu do wszelkich dostępnych informacji o ich źródle, jeżeli 
nie wpływa to na ochronę praw i wolności osoby, od której dane te pozyskano.

11.   W przypadku przetwarzania danych osobowych na podstawie zgody przysługuje Pani/Panu prawo do wycofania 
w dowolnym momencie zgody na ich przetwarzanie, przy czym wycofanie zgody nie ma wpływu na zgodność  
z prawem dotychczasowego przetwarzania.

12.  Przysługuje Pani/Panu prawo do wniesienia skargi do organu nadzorczego, tj. Prezesa Urzędu Ochrony Danych 
Osobowych.

13. Pani/Pana dane osobowe nie będą podlegały zautomatyzowanemu podejmowaniu decyzji, w tym profilowaniu.

Wójt Gminy Dariusz Zwoliński

Nadarzyn, dnia 27.03.2024 r.

Działając na podstawie art. 11f  ust. 3 ustawy z dnia 10 kwietnia 2003 r.  o szczególnych zasadach przygotowania   
i realizacji inwestycji w zakresie dróg publicznych (Dz.U.2023.162 t.j.), art. 35 ust. 1 i 3 ustawy z dnia 7 lipca 1994 r.  
– Prawo budowlane (Dz.U.2023.682 t.j. ze zm.) art. 49 ustawy Kodeks postępowania administracyjnego  
(Dz.U.2023.775 t.j. ze zm.), zawiadamiam, że Starosta Grodziski decyzją nr 336/24 z dnia 15.03.2024 r. wydał 
zezwolenie na realizację inwestycji drogowej polegającej na rozbudowie drogi gminnej ul. Mazowieckie Pola  
w miejscowości Jastrzębnik i Żelechów gmina Żabia Wola
W projektowanym pasie drogowym inwestycja obejmuje nieruchomości1): 
jedn. ewiden. 140506_2_0010 Jastrzębnik działki nr ew.: 40/9 (40/12, 40/13), 24/8  (24/9, 24/10), 24/2 (24/11, 24/12), 
24/3 (24/13, 24/14), 25/1  (25/5, 25/6), 70/1 (70/9, 70/10), 70/2 (70/11, 70/12), 70/5 (70/13, 70/14), 43/2 (43/6, 43/7), 
44 (44/1, 44/2), 45/2  (45/3, 45/4), 46/4  (46/30, 46/31), 46/8 (46/32, 46/33), 46/10 (46/34, 46/35), 47/14  (47/15, 
47/16), 48/2 (48/14, 48/15), 31/18 (31/22, 31/23), 31/13 (31/24, 31/25), 31/17 (31/26, 31/27), 32/10  (32/13, 32/14), 
32/12  (32/15, 32/16), 33/11 (33/12, 33/13), 34/3 (34/14, 34/15), 35/6 (35/13, 35/14), 52/2 (52/7, 52/8), 52/6  (52/9, 
52/10), 54/2  (54/6, 54/7), 39/1  (39/4, 39/5), 54/4 (54/8, 54/10, 54/9, 54/11), 55 (55/1, 55/3, 55/2, 55/4), 56 (56/1, 
56/3, 56/2, 56/4), 46/4 (46/7, 46/9, 46/6, 46/8, 46/10), 25/3, 29/6, 33/2, 34/2, 36/2, 37/3, 38/3, 42/1, 43/1, 48/1, 
50/2, 51/8, 57/4
1) W odniesieniu do działek ulegających podziałowi – przed nawiasem podano numer działki przed podziałem, a w nawiasie numer 
działki po podziale. Ponadto numery działek objętych liniami rozgraniczającymi teren (nowy przebieg drogi) zostały oznaczone 
pogrubioną czcionką.
W istniejącym pasie drogowym inwestycja obejmuje nieruchomości: 
jedn. ewiden. 140506_2_0010 Jastrzębnik działki nr ew.: 24/4, 24/5, 24/6, 25/4, 26/4, 27/2, 28/4, 30/17, 30/19, 30/21, 
30/8, 31/19, 31/21, 31/7, 32/11, 35/8, 35/9, 36/1, 40/10, 40/8, 41/1, 41/2, 45/1, 46/3, 46/9, 47/13, 49/1, 52/1, 53, 54/1, 
54/5, 57/1, 57/3, 57/5
jedn. ewiden. 140506_2_0040 Żelechów działki nr ew.: 41/2, 42/2, 43/2, 44/2, 45/2, 47/13
Nieruchomości lub ich części, z których korzystanie będzie ograniczone w związku z przebudową dróg 
innych kategorii oraz budową przepustu:
jedn. ewiden. 140506_2_0010 Jastrzębnik  działki nr ew.: 58, 22/10
jedn. ewiden. 140506_2_0040 Żelechów działki nr ew.: 46/5, 47/12, 47/14, 47/16, 48
Pouczenie. Od ww. decyzji stronie przysługuje prawo do wniesienia odwołania w terminie 14 dni od skutecznego 
doręczenia, do Wojewody Mazowieckiego za pośrednictwem Starosty Grodziskiego. Zgodnie z art. 49 ustawy 
Kodeks postępowania administracyjnego doręczenie uważa się za dokonane po upływie 14 dni od dnia publicznego 
ogłoszenia. Z treścią decyzji oraz z dokumentacją sprawy można się zapoznać w siedzibie Starostwa Powiatu 
Grodziskiego w Wydziale Architektoniczno-Budowlanym (Grodzisk Mazowiecki, ul. Daleka 11A, piętro III, pokój 308).            

OBWIESZCZENIE STAROSTY GRODZISKIEGO

Burmistrz Grodziska Mazowieckiego
informuje, że na elektronicznej tablicy ogłoszeń Urzędu Miejskiego przy  
ul. T. Kościuszki 12A oraz na stronie internetowej www.bip.grodzisk.pl został  
umieszczony wykaz nieruchomości przeznaczonych do sprzedaży z dn. 
27.03.2024 r. Z gminnego zasobu do sprzedaży w trybie bezprzetargowym 
została przeznaczona część niezabudowanej nieruchomości gruntowej 

położonej w Grodzisku Mazowieckim przy zbiegu ul. Rokiciańskiej i ul. Niedużej, oznaczonej  
w ewidencji gruntów jako działka nr 45/6 o pow. 0,0176 ha obręb 0005. Info.: 22 463 46 28  
oraz na www.grodzisk.pl

\\\ GRODZISK MAZOWIECKI 

Lider tabeli III ligi nie dał 
żadnych szans przeciwnikowi 
i dzięki remisowi w meczu 
rezerw Legii Warszawa ma  
2 punkty przewagi na drugim 
miejscem. 

W sobotę 23 marca na stadionie 
w Grodzisku Mazowieckim 

miejscowa Pogoń podejmowała GKS 
Wikielec. Aktualnie rywale są zespo-
łem środka tabeli, którego dorobek w 
III lidze to 6 zwycięstw, 9 remisów i 7 
przegranych. Na uwagę jednak zasłu-
guje rok 2024, w którym Wikielec nie 
zanotował jeszcze porażki, ogrywając 
przy tym Świt Nowy Dwór Mazowiecki 
(4:1) i Unię Skierniewice (1:0) – zespo-
ły walczące o czołówkę.

Jesienią triumfowali podopieczni 
trenera Marcina Sasala, którzy wygrali 
na wyjeździe 2:0. Tym razem rezultat 
był o wiele wyższy.

Wynik meczu otworzył w 26. mi-
nucie niesamowitym strzałem z dy-
stansu Damian Winiarski. Pod koniec 
pierwszej połowy gospodarze prowa-
dzili już 2:0, kiedy rzut karny zamienił 
na gola Damian Jaroń, który finalnie 
został wybrany przez kibiców zawod-
nikiem całej rywalizacji.

Po zmianie stron Pogoń dalej prze-
ważała i dokładała kolejne trafienia. 

Najpierw, krótko po wznowieniu gry, na 
listę strzelców wpisał się niezawodny 
Jakub Apolinarski. Od początku rundy 
wiosennej 24-latek jest w niezwykłej 
formie. Piłkarz występujący na pozy-
cji skrzydłowego zdobył 3 bramki w 
4 ostatnich ligowych starciach. Jego 
łączny bilans w tym sezonie to 6 goli 
i 12 asyst, co sprawia, że ma ogrom-
ne szanse na tzw. double-double, czyli 
uzyskanie dwucyfrowych liczb w obu 
statystykach. Grodziszczanie nie zamie-
rzali się zatrzymywać. Dosłownie 2 mi-
nuty później kibice świętowali trafienie 
autorstwa napastnika Kamila Odolaka. 
Na koniec festiwalu strzeleckiego Po-
goni Ołeksij Zinkewycz wyskoczył do 
piłki i strzałem głową ustalił rezultat 
spotkania na 5:0.

Po 22 kolejkach III ligi Pogoń Gro-
dzisk Mazowiecki cały czas plasuje się 
na miejscu lidera tabeli. Dobrą wiado-
mość dla lokalnych kibiców stanowi 
fakt, że znów punkty zgubił jeden z naj-
groźniejszych przeciwników w walce 
o promocję do wyższej klasy rozgryw-
kowej – rezerwy Legii Warszawa. Po 
przegranej z Pelikanem Łowicz Woj-
skowi wysoko pokonali Broń Radom 
(4:0), ale następnie zremisowali 3:3 
na wyjeździe z Concordią Elbląg. Prze-
waga Pogoni nad stołecznym klubem 
wynosi w tym momencie 2 punkty. W 
Wielką Sobotę o godzinie 13.00 Gro-
dzisk zagra na wyjeździe z Legionowią  
Legionowo.

Rafał Lipski

Pogrom w Grodzisku

Piłkarze Pogoni po triumfie z GKS Wikielec
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 Wiosna przyszła trochę wcześniej niż 
powinna, ale z punktu widzenia turystyki 
to chyba dobrze, prawda?
Wiosenna pogoda zawsze sprzyja aktywno-
ści i podróżom. 

 Jeżeli mieszkaniec Warszawy lub okolic 
chciałby teraz, na początku wiosny, pójść 
na spacer, to gdzie powinien się udać?
Tam, gdzie budzi się wiosna. Na tereny 
zielone. Tam, gdzie można pooddychać 
świeżym powietrzem i zapomnieć o zi-
mowym zamknięciu. Zima nie sprzyjała 
w tym roku większej aktywności. Pogoda 
była niestabilna. Wiosna powoduje w nas 
wewnętrzną potrzebę kontaktu z budzą-
cą się do życia naturą. Dlatego proponuję 
spacer i chodzi mi nie tylko o lasy, ale także 
o skanseny, które dają niesamowitą możli-
wość aktywnego wypoczynku. Niezmien-
nie polecam też rzeki i kajaki. W kwietniu 
zapowiadane są pierwsze zorganizowane  
spływy. 

 Właśnie chciałem zapytać o to, kiedy 
ruszą pierwsze spływy!
20 kwietnia odbędzie się pierwszy spływ 
na Wkrze „Czysta Wkra”. Ale pamiętajmy, że 
rzeki to również szlaki rowerowe, które są 
poprowadzone wzdłuż nich. Ci, którzy nie 
lubią kajaków, mogą wsiąść na rower i po-
dziwiać rzekę z tej perspektywy.

 Wspomniała pani o skansenach. Jakie 
skanseny pani poleca?
Jest ich trochę. Rekomenduję Muzeum Wsi 
Mazowieckiej w Sierpcu i Muzeum Wsi Ra-
domskiej. Te skanseny będą teraz zachę-
cały nas wielkanocnym wystrojem. Pod 
względem tradycji wielkanocnych ciekawy 
jest również skansen Zagroda Kurpiowska  

w Kadzidle niedaleko Ostrołęki. No i oczywi-
ście mamy Skansen Osadnictwa Nadwiślań-
skiego w Wiączeminie Polskim. W każdym 
z nich można spotkać zupełnie odmienną 
architekturę i poznać różne zwyczaje, które 
dawniej były praktykowane w poszczegól-
nych regionach naszego województwa. 

 Czy są jakieś miejsca, do których warto 
się udać w kontekście bardziej kulinar-
nym?
Ubóstwiam takie miejsca jak Młyn Gąsioro-
wo niedaleko Pułtuska, ponieważ dominuje 
w nich kuchnia regionalna. Właściciele, któ-
rych dość dobrze poznałam, zebrali przepi-
sy od okolicznych, starszych mieszkańców, 
żeby odtworzyć to, jak się kiedyś gotowało. 
Gospodynie gotowały w sposób prosty ko-
rzystając z tego, co było dostępne w danym 
miejscu i o danej porze roku.  

 Trudno mi sobie wyobrazić, żeby re-
stauracja, która podaje wyłącznie naj-
prostsze dania, utrzymała się na rynku. 
Chyba trzeba te potrawy trochę uwspół-
cześnić? 
Jasne, że tak. Ale Młyn Gąsiorowo słynie  
z tego, że jest dość wierny tradycji. Podobnie 
jak ostrołęcka Karczma Ostoja. Nie zapo-
minajmy, że możemy też ruszyć szlakiem 
Mazowieckiej Michy Szlacheckiej, który w 
głównej mierze osadzony jest w okolicy 
Siedlec. 

 Czym się różni kuchnia szlachecka od 
nieszlacheckiej?
Zasobnością. Kuchnia szlachecka prezen-
towała zupełnie inne, bardziej zamożne 
potrawy na stole, dużo więcej mięsa, gdy 
kuchnia chłopska o wiele częściej korzystała 
z ziemniaków.

 Z perspektywy czasu wszyscy zachwy-
cają się raczej kuchnią biedoty niż tą szla-
checką. 
Dokładnie tak. Niesamowita jest kuchnia 
kurpiowska opierająca się przecież na skład-
nikach, które można było pozyskać z lasu 
albo uprawianych na nieurodzajnych kur-
piowskich piaskach. 

 A tę szlachecką kuchnię, gdzie można 
spotkać?
Wydaje mi się, że szczególnie warto od-
wiedzić Dwór Mościbrody, który zainicjo-
wał szlak Mazowieckiej Michy Szlachec- 
kiej. Można tam posmakować kuchni szla-
checkiej i przy okazji spacerować w pięk-
nych okolicznościach przyrody, ponieważ  
jest tam odrestaurowany dwór, restaura-
cja i stawy. Warto odwiedzić również za- 
mek w Pułtusku, który także uczestniczy w tym  
szlaku. 

 Najedzeni możemy ruszyć w dalszą dro-
gę. Czy jest jakaś rekomendowana ścież-
ka, trasa, szlak, na które najlepiej udać się 
z dziećmi?
Nie znakujemy szlaków w ten sposób. Dzię-
ki oznaczeniom PTTK możemy dowiedzieć 
się jak trudna jest dana trasa. Mazowieckie 
szlaki są przeważnie prowadzone po bardzo 
łagodnych terenach i każdy, niezależnie od 
poziomu zaawansowania i sprawności fi-
zycznej, sobie poradzi. 

 Gdybyśmy mieli skategoryzować Ma-
zowsze przez pryzmat osób o upodoba-
niach mniej lubiących aktywny wypoczy-
nek, to jakie atrakcje można by im zapro-
ponować?
Jest taki pogląd, że Mazowsze jest płaskie, 
dla leniuchów. Nic bardziej mylnego. Są 

miejsca i atrakcje, w których możemy za-
smakować trochę więcej adrenaliny. Moż-
na podróżować mało oczywistymi szla-
kami rowerowymi, które prowadzą przez 
lasy. Można nurkować w nowo otwartym, 
najgłębszym w tej części Europy basenie  
do nurkowania w Mszczonowie. 

 Wiemy, że na wiosnę ludzie zjeżdżają  
na Podlasie, żeby oglądać, jak kwitną 
kwiaty. Czy są na Mazowszu takie miej-
sca, w których można obserwować odży-
wającą po zimie przyrodę? 
Każdy las będzie nam to oferował. Są oczy-
wiście szczególnie ciekawe miejsca, w któ-
rych możemy oglądać ożywającą przyrodę, 
jak na przykład ogrody botaniczne. Wielbi-
cielom przyrody polecam też Puszczę Ko-
zienicką. Spacer po puszczy daje naprawdę 
niesamowite wytchnienie. 

 Jeśli miałaby pani do wyboru Puszczę 
Kampinoską i Kozienicką, to którą by pa-
ni wybrała?
Zdecydowanie Puszczę Kozienicką. Jest tam 
o wiele spokojniej i mniej ludzi. Kampinos 
jest oczywiście piękny, ale Puszcza Kozie-
nicka bardziej sprzyja wyciszeniu. Chociaż 
oczywiście miłośnicy adrenaliny również 
znajdą w niej coś dla siebie. Przez Puszczę 
Kozienicką prowadzi świetny szlak gravelo-
wy dla rowerzystów. 

 Jeśli Puszcza Kozienicka to rowerem czy 
spacerem?
Zdecydowanie spacer. Wolę spacerować  
– to daje większą wolność i swobodę. Nie 
wszędzie dojadę rowerem. Spacer daje wię-
cej możliwości.

 Czy do sezonu turystycznego należy się 
przygotować w jakiś specyficzny sposób?

To, o czym ja zawsze zapominam, to roz-
grzewka, żeby nas potem wszystko nie bo-
lało. Jeżeli wybieramy rower, warto wykonać 
przegląd techniczny. Wypożyczając kajak, 
za przygotowanie do sezonu odpowiada 
wypożyczalnia. Tam, gdzie wybieramy się 
indywidualnie, powinniśmy przejrzeć sprzęt  
i zaopatrzyć się w takie przedmioty, jak 
choćby woda i apteczka. 

 Są osoby, które potrafią rozbijać namio-
ty w środku lasu. Czy są miejsca, które 
rekomendujecie do takich pomysłów?
My takich rekomendacji nie mamy, ale 
wiem, że są grupy, które udają się na noc do 
lasu i nocują w hamakach. To coraz bardziej 
popularne. Nadleśnictwo Kozienice wyzna-
czyło specjalny obszar leśny do nocowania 
„na dziko”. Każda aktywność na świeżym 
powietrzu, jeżeli nie wpływa negatywnie na 
otoczenie jest warta praktykowania, szcze-
gólnie wiosną gdy potrzebujemy więcej 
kontaktu z przyrodą. 

Wiosna na Mazowszu. Wywiad z Izabelą Stelmańską
Na Mazowszu, jak w całej Polsce, pogoda jest coraz bardziej wiosenna. Izabela Stelmańska zastępczyni Dyrektora Departamentu Kultury,  
Promocji i Turystyki w Urzędzie Marszałkowskim Województwa Mazowieckiego w Warszawie i prezeska Mazowieckiej Regionalnej Organizacji  
Turystycznej opowiada o tym, gdzie najlepiej wypocząć wiosną. 
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\\\ PRUSZKÓW 

Mieszkaniec kamienicy  
przy ul. Ołówkowej 5 zaprosił 
dziennikarza Przeglądu 
Regionalnego do swojego 
budynku, aby pokazać,  
jak żyją tutaj ludzie. 

P iotr otworzył mi drzwi do swojego 
mieszkania. Wszedłem i stanąłem 

jak wryty. Byłem w toalecie. Z koryta-
rza, zamiast do przedpokoju, trafiłem 
do wc. Za nim był niewielki pokój, w 
którym stało łóżko, stół i szafki. 

– Jak korzystam z toalety, wszystko 
słychać na korytarzu – wyjaśnił Piotr.

Rozejrzałem się po mieszkaniu. Nie 
zajęło mi to wiele czasu.

– A gdzie jest prysznic? Na koryta-
rzu, wspólny na kilka mieszkań? – zapy-
tałem. Już po minie mojego rozmówcy 
zorientowałem się, że nie rozumiem 
problemów mieszkańców kamienicy 
przy ul. Ołówkowej 5. Piotr myje się w 
pracy. W kamienicy ma do dyspozycji 
jedynie niewielką umywalkę w miesz-
kaniu. 

Szybko zrozumiałem, patrząc na 
mikrofalówkę i mały opiekacz, że o 
kuchnię nie mam po co pytać. Nie było 
miejsca, gdzie można byłoby zainsta-

lować okap. Za ogrzewanie Piotrowi 
służył elektryczny grzejnik. 

– Był tu piec typu koza, ale go od-
dałem. To niebezpieczne – przyznał 
mieszkaniec kamienicy. Napisałem 
wystarczająco dużo tekstów o ofiarach 
zaczadzenia, żeby się z nim nie zgodzić.

Przebywając w mieszkaniu Piotra, 
trudno było mi uwierzyć, że jest XXI 
wiek. Mieszkanie ma około 20 metrów 
kwadratowych. Bez prysznica, kuchni i 
centralnego ogrzewania. 

– Sąsiedzi z parteru muszlę klo-
zetową mają bezpośrednio w pokoju. 
Gdyby nie zasłony, każdy z ulicy mógłby 
zobaczyć, jak z niej korzystają – dodał 
Piotr.

Mężczyzna starał się o mieszka-
nie komunalne jeszcze w latach 90. 
Otrzymał lokal w innej pruszkowskiej 
kamienicy, który miał powierzchnię 9 
metrów kwadratowych. W 2010 roku 
Piotr trafił do więzienia. Kiedy wyszedł, 
jego kamienica została już zburzona. 
W zamian dostał lokal na Ołówkowej. 
Przyznaje, że w porównaniu z poprzed-
nią kawalerką, obecne mieszkaniem 
wydaje się przestronne. Jednak ciężko 
powiedzieć, czy jest lepsze. W tamtym 
miał prysznic.

– Warunki niewiele różnią się od 
tych z więzienia? – pytam.

– Tutaj nie ma krat w oknach. To je-
dyna różnica – zauważa mój gospodarz.

Obecnie Piotr pracuje w Brwino-
wie. Z tego, co mówi, stare życie zo-
stawił za sobą. Napisał do mnie, aby 
poruszyć sprawę podwórza przed ka-
mienicą. Podczas deszczu tworzą się 
tam kałuże i błoto. W zimę przed wej-
ściem powstaje lodowisko.

– Tutaj mieszka dużo starszych 
osób. Moja sąsiadka to osoba niepeł-
nosprawna. Ma trudności z porusza-

niem się. Dla niej wyjście z budynku to 
duży problem. Położono tu tłuczeń, ale 
nie rozwiązał problemów – zauważył 
mężczyzna. 

– Czujemy się tutaj, jakbyśmy byli 
mieszkańcami miasta drugiej kategorii. 
Nie waham się tego powiedzieć: jeste-
śmy traktowani jak patologia – podsu-
mowuje Piotr.

Z pytaniami o los osób zamieszku-
jących kamienicę przy ulicy Ołówko-
wej zwróciłem się do Urzędu Miasta w 
Pruszkowie. 

– Zdajemy sobie sprawę z warun- 
ków panujących w tym budynku i chce- 
my to zmienić. Trzeba tu jednak pa-
miętać, że takie działania to proces. 
Zgodnie z uchwałą z sierpnia o „Stra-
tegii Rozwoju Miasta Pruszkowa na 
lata 2021-2030”, kamienica będzie 
przeznaczona do rozbiórki. Jej remont 
byłby nieopłacalny. Trudno mi podać 
dokładny termin, ostateczna granica to 
rok 2030, jednak chcemy wykonać pra-
ce jak najszybciej. W pierwszej kolejno-
ści, kiedy będą zwalniać się miejsca w 

innych budynkach komunalnych, za-
czniemy umieszczać tam osoby z Ołów-
kowej. Tak jak zrobiliśmy w sprawie 
bloków przy ulicy Obrońców Pokoju. 
Następnie, po wyburzeniu, w tym miej-
scu, dzięki współpracy ze starostwem, 
wybudujemy nowy budynek na więk-
szej działce – powiedział nam Andrzej 
Guzik, Naczelnik Wydziału Geodezji, 
Mienia i Estetyki Miasta.

Historia Piotra jest jedną z wielu 
wśród osób zamieszkujących kamie-
nicę przy ulicy Ołówkowej. Warunki 
mieszkalne w budynku pokazują, że w 
niektórych miejscach czas się zatrzy-
mał. Możemy jedynie liczyć, że takie 
obiekty jak najszybciej znikną z mapy 
Pruszkowa, a ich mieszkańcy trafią do 
mieszkań, w których będą mogli żyć 
godnie. Przestaną czuć się jak osoby 
gorsze i niechciane w mieście.

Maciek Gos

Ci gorsi mieszkańcy
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OGŁOSZENIE WÓJTA GMINY NADARZYN
o przystąpieniu do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego dla Obszarów Nr I i II we wsi Kajetany w Gminie Nadarzyn

Na podstawie art. 17 pkt 1 ustawy z dnia 27 marca 2003 r. o planowaniu i zagospodarowaniu 
przestrzennym (t.j. Dz. U. z 2023 r. poz. 977 ze zm.) w związku z art. 67 ust. 3 ustawy z dnia 7 lipca 
2023 r. o zmianie ustawy o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym oraz niektórych innych 
ustaw (Dz. U. z 2023 r. poz. 1688) zawiadamiam o podjęciu przez Radę Gminy Nadarzyn uchwały  
Nr LXXIII.956.2023 z dnia 30 sierpnia 2023 r. w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego 
planu zagospodarowania przestrzennego dla Obszarów Nr I i II we wsi Kajetany w Gminie Nadarzyn.

Jednocześnie na podstawie art. 39 ust. 1 ustawy z dnia 3 października 2008 r. o udostępnianiu 
informacji o środowisku i jego ochronie, udziale społeczeństwa w ochronie środowiska oraz o ocenach 
oddziaływania na środowisko (t.j. Dz. U. z 2023 r. poz. 1094 ze zm.), zawiadamiam o przystąpieniu do 
przeprowadzenia strategicznych ocen odziaływania na środowisko, obejmujących m.in. sporządzenie 
prognozy oddziaływania na środowisko dla potrzeb projektu w/w planu miejscowego.

Z niezbędną dokumentacją sprawy można zapoznać się w Urzędzie Gminy Nadarzyn, Referat 
Geodezji i Gospodarki Przestrzennej, ul. Mszczonowska 24, 05-830 Nadarzyn, pok. Nr 110 
od poniedziałku do piątku w godz.: 900 - 1500.

Zainteresowani mogą składać wnioski do w/w planu miejscowego i prognozy oddziaływania 
na środowisko w terminie do dnia 19 kwietnia 2024 r.

Wnioski mogą być wnoszone do Wójta Gminy Nadarzyn w formie papierowej lub elektronicznej,  
w tym za pomocą środków komunikacji elektronicznej, w szczególności poczty elektronicznej. 
Wnoszący wnioski podaje swoje imię i nazwisko albo nazwę oraz adres zamieszkania lub siedziby.

Wnioski w formie papierowej należy składać na piśmie w kancelarii Urzędu Gminy (pok.100)  
lub pocztą na adres: Urząd Gminy Nadarzyn, ul. Mszczonowska 24, 05-830 Nadarzyn.

Wnioski w formie elektronicznej należy przesyłać za pośrednictwem:
1. poczty elektronicznej: gmina@nadarzyn.pl,
2. elektronicznej skrzynki podawczej Gminy Nadarzyn w systemie ePUAP: /8420yasifl/SkrytkaESP.

Organem właściwym do rozpatrzenia wniosków jest Wójt Gminy Nadarzyn. Wnioski złożone  
po upływie w/w terminu pozostaną bez rozpoznania.

KLAUZULA INFORMACYJNA O PRZETWARZANIU DANYCH OSOBOWYCH 
Zgodnie z art. 13 ust. 1 i ust. 2, art. 14 ust. 1 i ust. 2 oraz art. 15 ust. 1 lit. g Rozporządzenia Parlamentu Europejskiego 
i Rady (UE) 2016/679 z dnia 27 kwietnia 2016 r. w sprawie ochrony osób fizycznych w związku z przetwarzaniem 
danych osobowych i w sprawie swobodnego przepływu takich danych oraz uchylenia dyrektywy 95/46/WE (ogólne 
rozporządzenie o ochronie danych, dalej: RODO), Urząd Gminy Nadarzyn informuje, że: 
1.  Administratorem Pani/Pana danych osobowych jest: Gmina Nadarzyn zwana dalej administratorem, reprezentowana 

przez Wójta Gminy Nadarzyn,  ul. Mszczonowska 24, 05-830 Nadarzyn, tel. 227298185, fax. 227298175, e-mail: 
gmina@nadarzyn.pl, ePUAP: 8420yasifl/SkrytkaESP 

2. Dane kontaktowe Inspektora Ochrony Danych- rodo@nadarzyn.pl 
3.  Pani/Pana dane osobowe są przetwarzane w celu wypełnienia obowiązku prawnego ciążącego na administratorze 

oraz wykonania zadania realizowanego w interesie publicznym lub w ramach sprawowania władzy publicznej 
powierzonej administratorowi.

4.  Podstawą prawną przetwarzania danych osobowych jest obowiązek prawny ciążący na administratorze, wynikający 
z Ustawy z dnia 27 marca 2003 r. o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym.

5.  Podanie danych osobowych jest dobrowolne ale konieczne do realizacji celu ich przetwarzania, a konsekwencją  
ich niepodania będzie niemożliwość realizacji zadania.

6.  Dane osobowe będą przetwarzane przez okres realizacji danego zadania oraz zgodnie z przepisami dotyczącymi 
archiwizacji.

7.  Przetwarzane dane osobowe mogą być pozyskiwane od osoby, której dane dotyczą, a także ze źródeł publicznie 
dostępnych oraz od organów administracji publicznej, innych podmiotów i osób fizycznych zobowiązanych  
do przekazania danych osobowych.

8.  Dane osobowe mogą być przekazywane do organów publicznych i urzędów państwowych lub innych podmiotów 
upoważnionych na podstawie przepisów prawa lub wykonujących zadania realizowane w interesie publicznym  
lub w ramach sprawowania władzy publicznej. Dane osobowe są przekazywane do podmiotów przetwarzających 
dane w imieniu administratora posiadających uprawnienia do ich przetwarzania.

9. Przysługuje Pani/Panu prawo do żądania od administratora:
- dostępu do swoich danych osobowych,
- ich sprostowania,
- ograniczenia ich przetwarzania,
- usunięcia,
- przeniesienia danych do innego administratora danych osobowych,
- wniesienia sprzeciwu.

10.  Jeżeli dane osobowe nie zostały zebrane od osoby, której dane dotyczą to osoba, której dane dotyczą, jest 
uprawniona do uzyskania od administratora potwierdzenia, czy przetwarzane są dane osobowe jej dotyczące,  
a jeżeli ma to miejsce, jest uprawniona do uzyskania dostępu do wszelkich dostępnych informacji o ich źródle, jeżeli 
nie wpływa to na ochronę praw i wolności osoby, od której dane te pozyskano.

11.   W przypadku przetwarzania danych osobowych na podstawie zgody przysługuje Pani/Panu prawo do wycofania 
w dowolnym momencie zgody na ich przetwarzanie, przy czym wycofanie zgody nie ma wpływu na zgodność  
z prawem dotychczasowego przetwarzania.

12.  Przysługuje Pani/Panu prawo do wniesienia skargi do organu nadzorczego, tj. Prezesa Urzędu Ochrony Danych 
Osobowych.

13. Pani/Pana dane osobowe nie będą podlegały zautomatyzowanemu podejmowaniu decyzji, w tym profilowaniu.

Wójt Gminy Dariusz Zwoliński

Nadarzyn, dnia 27.03.2024 r.

Wójt Gminy Nadarzyn 
informuje, że od dnia 27.03.2024 r. do dnia 17.04.2024 r. na stronie internetowej www.bip.nadarzyn.
pl oraz na tablicach ogłoszeń w siedzibie Urzędu Gminy Nadarzyn przy ul. Mszczonowskiej 24 został 
zamieszczony wykaz nieruchomości przeznaczonych do oddania w użyczenie.
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Z dumiewające jest to, że na począt-
ku  XX w. przemysł zapałczany 

stworzył najbogatszego człowieka 
na świecie, a jego historia jest jedną z 
nieprawdopodobnych. W guberni war-
szawskiej i po pierwszej wojnie świa-
towej dużą rolę na rynku zapałczanym 
odegrała fabryka zapałek w Mszczono-
wie, dlaczego przestała istnieć?

\\\   Zapałki z Mszczonowa  
i co ma z tym wspólnego  
najbogatszy oszust 
 na świecie

Za początek gospodarczej działal-
ności Ivara Kreugera, syna właściciela 
fabryki zapałek w Szwecji, historycy 
uważają rok 1911, wówczas została 
założona firma „Kreuger & Toll”. Było 
to przedsiębiorstwo budowlane z ka-
pitałem 1 miliona koron szwedzkich. 
Następnie Kreuger założył spółkę ak-
cyjną  „Svenska Tändsticks Aktiebo-
laget” z kapitałem akcyjnym 45 mln  
koron, spółka ta zainteresowana była 
szwedzkim przemysłem zapałczanym 
i związała ze sobą 19 fabryk. I od tego 
momentu spółka Kreugera rozpoczęła 
ekspansję na cały świat. Na początku 
nawiązała współpracę z Wielką Bry-

tanią i Stanami Zjednoczonymi i roz-
prawiała się skutecznie z konkurencją 
fabryk zapałczanych na całym świecie.  

\\\   Przejęcie polskiego  
przemysłu zapałczanego 
przez spółkę Kreugera

Z braku dokumentów, które zagi-
nęły w czasie II wojny światowej trud-
no dziś rozważać działalność Kreugera 
w Polsce. Zaginęły akta spraw i dlatego 
nigdy nie będziemy w tej kwestii pewni, 
co było łamaniem prawa w pozyskiwa-
niu polskiego przemysłu zapałczanego 
i udzielaniu pożyczek rządowi polskie-
mu, a co nie. Warto dodać, że Polska 
miała duże zasoby drewna osikowego, 
które było cennym produktem przy 
produkcji zapałek, co też miało zna-
czenie dla Kreugera.

 Zbigniew Landau w 1958 napisał 
w Przeglądzie Historycznym:

„Trudno dokładnie określić, w 
którym roku trust szwedzki rozpoczął 

swoją penetrację w Polsce. Wydaje 
się, że było to w roku 1923. Kreuger 
początkowo uzależnił tylko kilka naj-
większych polskich fabryk zapałek, a 
mianowicie wykupił 45% akcji Tow. 
Akc. dla Wyrobu Zapałek „Silesia” w 
Czechowicach (największa polska 
wytwórnia zapałek o zdolności pro-
dukcyjnej 46 000 skrzyń rocznie), 
45% akcji „Watra” w Stryju (zdolność 
produkcyjna 9 000 skrzyń), Zakłady 
Przemysłu Zapałczanego „Płomyk” 
w Warszawie (zdolność produkcyjna 
30 000 skrzyń), a w II połowie 1924 r. 
uzależnił w drodze udzielenia kredytu 
Zjednoczone Polskie Fabryki Zapałek 

„Błonie”, „Mszczonów” i „Bracia Sta-
browscy” (łączna zdolność produkcyj-
na 100 000 skrzyń). W Towarzystwie  
Akcyjnym „Iskra” (zdolność produkcyj-
na 11 000 skrzyń) wykupił urządzenia 
maszynowe. W sumie zdolność pro-
dukcyjna uzależnionych od koncernu 
szwedzkiego fabryk wynosiła około 
195 000 skrzyń, gdy ogólna zdolność 
produkcyjna fabryk zapałek znajdują-
cych się w Polsce wynosiła 271 000. 
Niektóre źródła jak np. „Sprawozdanie 
Nadzwyczajnej Komisji dla zbadania 
sprawy wydzierżawiania Państw. Mo-
nopolu Zapałczanego” stwierdzają, że 
koncern stał się w 1924 r. faktycznym 
dysponentem 90% polskiej produkcji 
zapałek”.

\\\   Reakcje polskich  
właścicieli fabryk zapałek 
na decyzje rządu

W dzienniku ABC z 1926 roku od-
nalazłam informację ze zjazdu akcjo-

nariuszy i fabrykantów polskiego prze-
mysły zapałczanego. Przewodniczył 
mu mec. Jurkowski w asyście dwóch 
asesorów: Stabrowskiego i Wildena. 
Pan Rewkiewicz zreferował meryto-
rycznie sprawę ustawy zapałczanej, 

następnie mec. Huppert wygłosił refe-
rat pod tytułem: „Całokształt prawny 
ustawy o wykupie”. W protokole po-
wstałym po obradach podsumowano 
sytuację następująco: „Na podstawie 
dotychczasowych wyników pracy ko-
misji szacunkowej, że działalność tejże, 
z uwagi na sposób jej prowadzenia i 
dobór rzeczoznawców, jest zaprzecze-
niem wszelkich zasad słuszności i pra-
worządności i prowadzi wbrew intencji 
ustawy do bezprawnego zrujnowania 
właścicieli i akcjonariuszów zgadzają-
cych się na wykupienie fabryk. Komisja 
szacunkowa za cenę wykupu w rozu-
mieniu art. 18 i 19 ustawy o Monopolu 
Zapałczanym powinna uwzględniać ich 
istotną wartość gospodarczą. Projekto-

wana przez rząd nowelizacja ustawy o 
Monopolu Zapałczanym w kierunku 
upoważnienia rządu do objęcia czyn-
nych fabryk w posiadanie, przed doko-
naniem ich wyceny i wypłaty odszko-
dowań jest samowolą i zaprzeczeniem 

kardynalnych zasad praworządności”.
No cóż, nasuwa się w tej sytuacji 

tylko jeden wniosek: nie bez przyczyny 
Kreuger miał w szufladach i w bankach 
zasoby, które umożliwiały dogadanie 
się z każdym. Temu brylantową szpilkę 
do krawata, a temu odpowiednią  sumę 
pieniędzy, w zależności od stanowiska, 
które zajmował decyzyjny urzędnik.

\\\   Niekontrolowany władca 
świata, król zapałek

Zainteresowanie dziennikarzy 
Kreugerem nie ustawało, analizowa-
no jego życiorys i w końcu wysuwano 
wnioski i pytania: Skąd się wziął? Jakim 
sposobem doszedł do takich pieniędzy i 
takiej potęgi, a o tym wiadomości były, 

dość skąpe. Gdy Ivar Kreuger miał 50 
lat, pisano o nim, że jest jeszcze mło-
dym człowiekiem i jest jeszcze kawa-
lerem (1930 r.). Co jakiś czas Kreugera 
widziano z inną panią i wydawało się, 
że miał ich więcej niż mieszkań, oczy-
wiście na całym świecie. W młodości 
widywano go z Ingeborg Eberth, ale 
jak sama napisała o tym związku, nie 
był zainteresowany ani małżeństwem, 
ani posiadaniem dzieci.  Duże zaintere-
sowanie budził pałac w Sztokholmie, 
gdzie Kreuger lubił przyjmować gości 
i często odbywał narady ze współpra-
cownikami. W tym pałacu był pokój 
milczenia, do którego klucz miał sam 

Kreuger i jeszcze tajemniczy ktoś. 
Władca świata często tam się zamykał. 
Zapytano Kreugera jako człowieka in-
teresu o ten pokój i on odpowiedział: to 
tam wśród absolutnego milczenia po-
wstają wszystkie moje koncepcje han-
dlowe. Król zapałek był człowiekiem 
milczącym. Gdy go ktoś kiedyś zapytał, 
czemu zawdzięcza on swoje powodze-
nie w interesach, Kreuger odpowie-
dział: milczeniu po trzykroć. W ogóle 
był człowiekiem tajemniczym, mało kto 
go widywał i znał. Nie umieszczano go 
na listach pasażerów, choć często pod-
różował, szczególnie aeroplanem. W 
teatrze siedział w ciemnej loży, aby nikt 
go nie zobaczył.

12 marca 1932 r. Ivar Kreuger wró-
cił wieczorem do swojego paryskiego 
mieszkania, nalał sobie do kieliszka 
alkoholu, włączył muzykę i zastrzelił 
się. Brat Ivara twierdził, że został za-
mordowany.

 W 1933 r. fabryka w Mszczonowie 
zakończyła działalność.      

Małgorzata Szturomska

Król zapałek  cz. 2

Dziennik ABC z 1927 r.

Dziedziniec pałacu Kreugera w Sztokholmie

Ivar Kreuger w 1930 r. 
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Staw w Parku Miejskim w nowej odsłonie

Reklama zapałek z Mszczonowa  
z 1919 r. jeszcze pod zarządem  
polskim
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Za początek gospodarczej 
działalności Ivara 

Kreugera, syna właściciela 
fabryki zapałek w Szwecji, 

historycy uważają  
rok 1911
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POZIOMO: 1) pora roku z Wielkanocą; 6) inaczej palmojad, ptak; 8) malowanie pisanek i święcenie palm; 9) Mario, napisał „Ojca 
chrzestnego”; 10) inna nazwa glonów; 12) biała odmiana gipsu; 14) kutwa, dusigrosz; 21) waluta w Omanie; 22) cumują w porcie;  
25) kłujący w doniczce; 27) jabłka i gruszki; 28) halny w Tatrach; 29) żelazna rezerwa; 30) Jo, napisał „Pierwszy śnieg”; 31) tytuł arabskiego 
księcia; 32) nazywany wilczym grochem; 33) zespół dziewięciu muzyków; 35) japońska marka zegarków; 37) bawełnica korówka krócej; 
39) cienki płat blachy; 41) zawodowo jeździ po lodzie; 44) pigwica właściwa inaczej; 47) Askar, były prezydent Kirgistanu; 49) japońska 
dama do towarzystwa; 51) wzór wyszyty na tkaninie; 52) powieść Joanny Chmielewskiej; 53) rzeka w Świdwinie; 54) żelbetowa belka nad 
oknem; 55) pluszowe niedźwiadki; 56) brak ich w kamizelce; 57) fiński region z Rovaniemi; 58) zawijany kotlet wołowy; 59) robi zdjęcia; 
60) dawna stolica Finlandii; 61) ubiory, kreacje; 63) broń biała muszkieterów; 65) buduje żeremia; 66) Kaczyński lub Wałęsa; 67) aktówki 
na dokumenty; 68) najwyższy szczyt Armenii.

PIONOWO: 1) wierzba wiciowa inaczej; 2) arbiter na boisku; 3) surowy tryb życia,  wstrzemięźliwość; 4) jednobarwne jajko wielkanocne; 
5) ustęp, fragment tekstu od wcięcia; 7) wielkanocne ciasto; 11) doręcza polecone i emerytury; 13) kupowany w aptece; 15) w nim 
święconka; 16) część trasy wyścigu; 17) towarzyszyli Jezusowi; 18) popielcowa przed Wielkanocą; 19) małe, młode konie; 20) kotki 
na wierzbie; 23) grzanki z opiekacza inaczej; 24) imię żeńskie; 25) największa wyspa Grecji; 26) drugie co do wielkości miasto Estonii;  
34) palmowa przed Wielkanocą; 36) imitacja skóry dla tapicera; 38) urząd antykorupcyjny; 40) sygnał dźwiękowy w samochodzie; 42) był 
nim Krzysztof Kolumb; 43) żelazny zapas inaczej; 44) sekundomierz; 45) kładka nad jeziorem do cumowania; 46) bardzo niski człowiek; 
47) leczenie zapachami; 48) sędzia przed nominacją; 50) pisanki i kraszanki; 51) ...Roa, jedyne miasto na Wyspie Wielkanocnej; 53) msza 
wielkanocna z procesją; 61) dzień święcenia pokarmów; 62) olejne na płótnach; 64) wielkanocna święcona w niedzielę.
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Wójt Gminy Żabia Wola
informuje, że od dnia 27 marca 2024 roku do dnia 26 kwietnia 2024 roku na tablicy ogłoszeń Urzędu 
Gminy w Żabiej Woli ul. Główna 3 oraz na stronie internetowej www.bip.zabiawola.akcessnet.net został 
umieszczony  wykaz nieruchomości gminnych przeznaczonych do oddania w użyczenie.

OGŁOSZENIE  
Burmistrz Miasta Piastowa informuje, że w siedzibie Urzędu Miejskiego w Piastowie przy  

ul. 11 Listopada 8,  klatka A, I p., na tablicy ogłoszeń w terminie 26.03.2024r. – 16.04.2024 r. został 
wywieszony wykaz nieruchomości gruntowych stanowiących własność Gminy Miasta Piastów 
przeznaczonych do oddania w dzierżawę.

Wykaz zamieszczony jest również na stronie internetowej www.piastow.pl i w BIP-ie.

Starosta Pruszkowski
uprzejmie informuje, że na urzędowej tablicy ogłoszeń oraz na stronach internetowych 

Starostwa Powiatowego w Pruszkowie został wywieszony wykaz nieruchomości Skarbu Państwa  
przeznaczonych do wydzierżawienia.

 DAM PRACĘ 

  Firma poszukuje osoby  
do sprzątania biur i pomieszczeń  
socjalnych. Pełny etat, umowa o pracę. 
Praca w Solcu k. Szymanowa.  
Zadzwoń na nr 501 631 374

  Firma sprzątająca zatrudni  
mężczyznę do wykonywania prac  
porządkowych na terenie centrum  
handlowego w Wólce Kosowskiej  
k. Mrokowa 504246180 

Pracowników do serwisu urządzeń 
wentylacyjnych, również  

bez doświadczenia tel. 601 923 395 

  Piekarnia Łazy k. Magdalenki zatrudni 
piekarza i osobę do krojenia chleba  
i układania tras. tel. 506 59 55 55 

  Szukam Panią do opieki do staruszki 
chodzącej w Raszynie. Tel. 22 728 00 10 

  Firma poszukuje osoby do sprzątania 
hali produkcyjnej i magazynowej. Praca 
w systemie zmianowym po 12 godz.  
– 2 dni w godz. 6-18, 2 dni przerwy,  
2 dni w godz. 18-6. Praca w Solcu  
k. Szymanowa, dojazd z Warki,  
Góry Kalwarii i Wilanowa zapewniony. 
Zadzwoń na nr 501 631 374

  Zatrudnię kierowcę kat. B i C,  
tel. 22 726 86 36 

  Do prac ogrodniczych i brukarskich 
ambitnego, mile widziane  
doświadczenie lub chęć przyuczenia się, 
tel. 511 126 841

  Praca dla magazyniera  
na składzie budowlanym - Siedliska,  
tel. 503 150 599 

KUPIĘ  

Skup Złomu Złota  
po 140 zł/gram - w pr. 0,585  

NATALIA-GOLD  
Piaseczno, ul. Kościuszki 18/A

 Antyczne meble, obrazy, srebra,  
platery, odznaczenia, szable, książki,  
pocztówki, 504 017 418 

SPRZEDAM  

 Okna i drzwi z montażem, prosto  
od producenta, 737768446 

 Drewno opałowe, tel. 602 770 361, 
791 394 791 

USŁUGI  

DOCIEPLANIE BUDYNKÓW,  
MALOWANIE ELEWACJI,  

PONAD 25 LAT DOŚWIADCZENIA  
TEL. 501 62 45 62 

 Sprzedaż i montaż okien i drzwi  
wew. i zew. Rolety zew., wew. żaluzje,  
plisy, moskitiery. Parapety wew. i zew.  
22 717 71 00, 601 623 480, 603 310 223    

 Naprawa, serwis okien i drzwi,  
naprawa i wymiana okuć, wymiana  
szyb i uszczelek, tel. 22 717 71 00,  
603 310 223,601 623 480  

 Ścinka drzew, sprzątanie gałęzi  
z rębakiem, ogrody - pełen zakres.  
Czyszczenie działek kompleksowo.  
Tel-694 910 163 

 AUTOMATYKA, napędy do bram  
- przesuwnych, garażowych,  
dwuskrzydłowych. Sprzedaż, montaż  
i serwis, tel. 790 331 339

  SZYCIE MIAROWE - suknie ślubne, 
wieczorowe, stroje biznesowe  
tel. 601 766 044

 Malowanie, glazurnictwo, podłogi  
i panele, szybko i solidnie  
tel. 669 945 460

Świadectwa charakterystyki  
energetycznej 502-048-125 

  Anteny TV, TV SAT. 
Konfiguracja i naprawa sprzętu RTV.  
Zadzwoń 501 700 315

Elewacje - docieplenia budynków  
- solidnie - tanio - 602-482-572

 Remonty budowlane, hydraulika  
od A do Z tel. 667 604 345 

 Docieplanie budynków, szybko, tanio, 
solidnie tel. 502 053 214 

 Cyklinowanie, parkiety 502514388 

Anteny wideo domofony  
montaż naprawa 603375875 

 Docieplanie poddaszy pianą,  
wylewki tel. 607 378 288 

 TYNKI GIPSOWE I TRADYCYJNE 
604415352

BEZPYŁOWE CYKLINOWANIE,  
REMONTY od A do Z.  

TADEUSZ BIAŁOGRODZKI  
Tel. 502 093 588, 22 756 57 63 

 Malarskie tanio tel. 22 7277747,  
501 976 533

 Ogrodzenia, panele ogrodzeniowe,  
siatka + montaż producent  
tel. 503 572 046

 Kominiarz tel. 500 214 632

 Naprawa pralki, lodówki  
tel. 603 047 616

 Glazura, gres, remonty, 601 219 482 

KOMINIARZ, TEL. 781 495 997 

 Dachy, podbitka, sprzedaż,  
tel. 692 194 998

 Hydraulik, złota rączka, tel. 733159220

 Mycie, malowanie elewacji  
tel. 505 591 721

 Przeprowadzki tel. 505 591 721 

 Wywozimy graty z chaty  
tel. 505 591 721

 Wycinka drzew tel. 505 591 721

 Hydraulika tel. 602 651 211

 ALARMY, KAMERY, DOMOFONY  
600 421 203

 GEODETA tel. 516070915

 Elektryk, tel-666 890 886 

Krycie, Naprawa Dachów,  
tel. 511 928 895 

 Remonty, budowlane, ogrodzenia,  
tel. 513 137 581

 Malowanie, hydraulika, remonty,  
tel. 501 050 907

 Dachy, naprawy, pokrycia, papa  
termozgrzewalna, tel. 502 473 605

 Remonty, tel. 609 926 758 

 Budowa domów, rozbudowy,  
tel. 730 358 998

Elewacje, ocieplenia, tel. 730 358 998

 PRANIE - CZYSZCZENIE dywanów,  
tapicerki meblowe j i samochodowej  
508 65 20 30

AUTO-MOTO KUPIĘ

 Kupię motocykle, WSK, Simson, Romet, 
Komar, itp., 721029688

 Skup kamperów, przyczep  
kempingowych 505 530 300  

 Kupię stare motocykle.  
Tel. 578 895 990

 Skup aut za gotówkę szybki dojazd  
i wycena tel. 533 525 533

 SKUP AUT NA KASACJĘ 50820673

 Skup aut 2010-2023r. 505 530 300     

NIERUCHOMOŚCI KUPIĘ

 Kupię za gotówkę każdą nieruchomość; 
udziały, spadki, wady prawne, zadłużenia. 
Tel. 786-805-828 

 Kupię bezpośrednio dom w Otwocku. 
Tel. 880 447 441   

 Kupię działkę - budowlaną, usługową, 
rolną, siedliska. 22 km od Piaseczna.  
Tel. 601 065 056   

NIERUCHOMOŚCI SPRZEDAM

 Urocza leśna widokowa działka  
rekreacyjna, Prażmów, tel. 602 770 361

 Działki budowlane 800 m2  
k. Prażmowa, tel. 602 770 361     

NAUKA 

 Matematyka, 664 438 144  

ZDROWIE 

 Protezy zębowe naprawa.  
Tel-502 031 221 

RÓŻNE 

 Kupię dom, mieszkanie lub działkę, 
Warszawa i okolice, 737768446 

 Skup złomu, ul. Puławska 34  
(teren Kubara Lamina), 515273148, 
506264111

 Tanie noclegi Prażmów,  
Tel. 722 202 966

 Obwoźny skup złomu i złomowanie 
aut. Tel- 501 314 711 

FINANSE 

 Kredyt tel. 513-654-277

\\\  OGŁOSZENIA DROBNE
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\\\ RASZYN 

Niestety w czwartej rundzie 
zawodów lepsza była Rosjanka 
Jekaterina Aleksandrowa. 
Tym samym Iga Świątek 
nieoczekiwanie pożegnała się 
z rywalizacją w Miami.

M iami Open to doroczny turniej te-
nisa organizowany na Florydzie. 

Jest częścią cyklu ATP Tour o kategorii 
ATP Tour Masters 1000 w rozgryw-
kach męskich i turniejem z cyklu WTA 
Tour o kategorii WTA 1000 w rywa-
lizacji kobiet. Za każdym razem biorą 
w nim udział najlepsi z najlepszych 
reprezentantów tej dyscypliny sportu. 
W 2022 roku triumfatorką Miami Open 
była Iga Świątek, która pokonała w fi-
nale Naomi Osakę z Japonii. Niestety 
tegoroczna edycja nie była dla raszy-
nianki zbyt udana.

Polka rozpoczęła zmagania od 
pewnego zwycięstwa – Włoszka Camila 
Giorgi, która wcześniej wyeliminowała 
Magdalenę Fręch, przegrała oba sety 
1:6. W trzeciej rundzie Iga zmierzyła 
się z dobrze jej znaną Czeszką Lindą 
Noskovą. To było ich trzecie spotka-
nie w tym roku. Wcześniej uległa jej 
w trzeciej rundzie Australian Open, 
a zaledwie dwa tygodnie temu pew-
nie pokonała rywalkę w Indian Wells.  

Mecz stanowił prawdziwy dreszczo-
wiec dla kibiców.

W pierwszym secie niespodziewa-
nie triumfowała Noskova, wygrywając 
w tie-breaku. Pozostałe dwa zakoń-
czyły się zwycięstwami 6:4 Igi. Emocje 
trwały praktycznie do ostatniej piłki. 
Po starciu najlepsza polska tenisistka 
przyznawała, że był to jeden z najbar-
dziej wymagających meczów od daw-
na, grało jej się ciężko i tym razem nie 
czuła pełnej kontroli na korcie. Po nie-
zwykle trudnej przeprawie mieszkankę 
Raszyna czekał pojedynek z Rosjanką 
Jekateriną Aleksandrową. Niestety tu 
również scenariusz rywalizacji nie uło-

żył się tak, jak oczekiwali tego polscy 
kibice.

Eksperci tenisa nie dawali więk-
szych szans rywalce – ostatnie trzy ich 
spotkania kończyły się wygraną naj-
lepszej rakiety świata. Teraz jednak 
zdecydowanie nie był to dzień Świątek. 
Pierwszy set to wygrana przeciwniczki 
6:4. W drugim Aleksandrowa poszła za 
ciosem, uzyskując jeszcze lepszy rezul-
tat (6:2) i to właśnie ona zameldowała 
się w półfinale Miami Open. W kolejnej 
fazie zmierzy się z Amerykanką Jessicą 
Pegulą. Dla Igi turniej zakończył się na 
czwartej rundzie.

Rafał Lipski

Iga poza turniejem
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\\\ PRUSZKÓW 

W piątek rano, 15 marca  
w Grodzisku Mazowieckim  
na przejściu dla pieszych  
przy ulicy Chrzanowskiej 
zginął mężczyzna.

W2 Lidze Mężczyzn emocji zde-
cydowanie nie brakuje. Jedną z 

najlepszych ekip w stawce jest Znicz 
Basket Pruszków, który w tym sezo-
nie radzi sobie wybornie. To właśnie 
pruszkowianie i Energa Basket War-
szawa mogą pochwalić się najlepszym 
bilansem na parkietach w grupie B. W 
sobotę koszykarze zakończyli zmaga-
nia w rundzie zasadniczej i dołożyli 
kolejne zwycięstwo do kolekcji.

W Łowiczu, gdzie Znicz mierzył się 
z miejscowym Księżakiem, lepiej zaczę-
li gospodarze, uzyskując wynik 27:25 
w pierwszej kwarcie, ale dalej triumfo-
wali już tylko goście. Druga kwarta to 
zdecydowane zwycięstwo Pruszkowa 
– 22:11 – a trzecia zakończyła się rezul-
tatem 23:18 dla podopiecznych trenera 
Michała Spychały. Ostatnia odsłona me-
czu to prawdziwy pokaz umiejętności 
zawodników Znicza, którzy rzucili 33 
punkty, tracąc przy tym 19. Mecz za-
kończył się wygraną 103:75.

Najwięcej punktów dla Znicza zdo-
byli: Kamil Czosnowski (23), Hubert 

Miłak (15), Filip Munyama (13), Mate-
usz Itrich (12), Maciej Czemerys (11), 
Łukasz Bonarek (10) i Marcel Kapuś-
ciński (10). Ponadto Itrich i Kapuściń-
ski zanotowali double-double.

Po 30 kolejkach 2 Ligi Znicz upla-
sował się na drugim miejscu w tabe-
li, mając tyle samo punktów co lider 
Energa Basket Warszawa. Oba kluby 
odniosły w tym sezonie 27 zwycięstw 
i 3 razy schodziły z parkietu pokona-
ne. 1 oczko mniej ma klub Enea Żubry 
Chorten Białystok, który zanotował 1 
porażkę więcej.

Teraz nadszedł czas na fazę play-
-off – 27 marca o godzinie 20.00 w Ło-
wiczu Znicz ponownie zmierzy się z 
Księżakiem.

Rafał Lipski

Czas na play-offy

Znicz Basket Pruszków ma najwięcej 
punktów spośród wszystkich  
zespołów w swojej grupie
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